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הגאון הצדיק רבי חיים מאיר הלוי וואזנר שליט"א, על מקצת מגדלותו של אביו בעל ה'שבט הלוי' זצוק"ל
הרב יעקב הייזלר

"שֹׁפְטִים וְשֹׁטְרִים" )דברים ט"ז, י"ח(
"אאמו"ר זצ"ל מאז יומו הראשון - הבינו ליבו ונשאתו דעתו 
לעבוד את ה' בכל לבו ונפשו, ולרכוש ידיעות נרחבות בתוה"ק. 
לא התעניין בהוויות העולם, נפשו נמשכה מינקות להוויות אביי 

ורבא, בתמימות גדולה ומתוך רצון לקנות בקיאות וידיעה בכל חלקי התורה.
"מילדותי ינקתי בבית אבא אהבת תורה במידה גדושה, שאין לתאר את היקפיה 
ואין מידה לעמקותה. בשעות המוקדמות של הלילה הייתי רואה את אאמו"ר 
משכים קום לתלמודו. מסכת אחר מסכת גמע אאמו"ר זצ"ל, בשקדנות ללא 
גבול. הברכה שרתה בכל מעשי ידיו של אאמו"ר זצ"ל, ושרתה גם בתורתו. תלמידי 
חכמים שדיברו עמו על נושאים שונים בסוגיות הש"ס ובבירורי הלכה, הזכירו לו 
מה שאמר לפני עשרות שנים בנושאים אלו, ומיד ידע לומר את כל הבירור שאמר 
אז, באופן בהיר ונהיר. בכל סוגיה שהועלתה בפניו, הרגיש אאמו"ר כאילו הוא 

בביתו, ושלט במלוא ההיקף והעומק של הסוגיה".
סגולה לאריכות ימים

עובדא ידענא, שפעם שאלוהו: "במה הארכת ימים?", והשיב: "במשך חמישים 
שנה לא איחרתי רגע אחד לתפילה או לשיעור תורה". ולמותר לומר שבוודאי 
לא אמר זאת כדי לייחס לעצמו גדולה חלילה, אלא כדי להדריך וללמד דעת 
ולהקנות את הרעיון הנאצל הזה. אכן, פעם אמר לנינו כשבא לקבל אצלו הדרכה 
לאחר נישואיו: "חמישים שנה לא איחרתי התפילה לאחר השעה שבע בבוקר!".

"ולדעתי זכה לאריכות ימיו ושנותיו מחמת סיבות נוספות. האחת שעסק בתורה 
ללא הרף, ועל התורה נאמר 'כי הם חיינו ואורך ימינו, ובהם נהגה יומם ולילה'. 
והשניה, משום שמעולם לא דיבר סרה באנשים אחרים, ובכלל, אנשים לא היו 
נושאי השיחה שלו. הוא פשוט לא דיבר על הזולת מאומה. והרי על זה נאמר: 
'מי האיש החפץ חיים, אוהב ימים לראות טוב, נצור לשונך מרע ושפתיך מדבר 

מרמה'"...
מעביר על מידותיו

"אצילותו ומידותיו התרומיות, הן הן שעמדו לו כנראה, ומכוחן זכה להנהיג 
ולהורות את ישראל תורה והוראה. הוא היה סבלן, טוב לב ומעביר על מידותיו, 
מאלו שאמרו עליהם חז"ל )שבת פח:(: "הנעלבין ואינם עולבים שומעים חרפתם 

ואינם משיבים, עליהם 
ואוהביו  אומר  הכתוב 
כצאת השמש בגבורתו". 
וממש עד ימיו האחרונים, 
אחרי שכבר היה מוכר 
כרבן של ישראל, כאשר 
היה אי מי פוגע בכבודו 
האישי, כשהדבר לא נגע 
לכבוד התורה או לציות 
לקול דברי חכמים, היה 
מעביר על מידותיו באופן 
מבהיל, וכנראה שזה מה 

שעמד לו לזכות להנהיג את ישראל.
"מעולם לא דיבר ולא ראה רע באיש מישראל. גם אם היו שהשפילו אותו או 
ביזו את כבודו, מעולם לא השיב ולא נטר להם דבר. הוא מעולם לא ראה לנכון 
לבקר את הזולת על מעשיו. ובמקרים בהם ראה לנכון להעיר לאי מי על התנהגותו, 

הרי שהדבר נעשה מתוך אהבה ודאגה, ולא חלילה מתוך זלזול והקפדה.
אהבתו לישראל חצתה חוגים ועדות. זכורני, בימים מקדם לפני עשרות בשנים 
בעת קריאת התורה, צווח מאן דהוא בצעקות נוראות וקריאות גנאי נגד אאמו"ר 
ה' ירחם, דברים שבלתי ניתן להעלותם עלי גליון כלל, אולם אאמו"ר עמד ושתק 
ולא ענה דבר וחצי דבר. כך התנהג כל שנותיו, בהבלגה מדהימה בכל זמן ומצב".

אני מברך וכך מנווטים משמים
כל מאה שנות חייו, הוא היה גברא דמריה סייעיה. כאשר האציל ברכת קדשו 
- היא נתקיימה. פעם התבטא: 'איך וינשט צו, אין אזוי פירט מען צו פין הימל' 

- הנני מברך, וכך מנווטים מן השמים.
חוש ההוראה

"שמעתי כמה וכמה פעמים מאאמו"ר זצ"ל, בהאי לישנא: 'עיקר ההוראה 
הוא חוש וסייעתא דשמיא! זאת מתנה שלא רבים זוכים לה!'. ואכן אאמו"ר 
ניחן בחוש מיוחד להורות בישראל, ובעינא חריפא דיליה, היה יחיד בדורו בכח 
ההוראה! באופן כללי היה בעל ראייה רחוקה ורחבה, המאפיינת מנהיג בישראל.

אהבתו לישראל חצתה חוגים ועדות. זכורני, בימים מקדם, לפני עשרות 
שנים בעת קריאת התורה, צווח מאן דהוא בצעקות נוראות וקריאות 
גנאי נגד אאמו"ר, דברים שבלתי ניתן להעלותם עלי גליון כלל, אולם 
שנותיו,  כל  התנהג  כך  דבר.  וחצי  דבר  ענה  ולא  ושתק  עמד  אאמו"ר 

בהבלגה מדהימה בכל זמן ומצב
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מרן הגר"ח קנייבסקי שליט"א, מספר על ההשגחה הפרטית עם הכספים לנישואי ילדיו

הְיֶה עִם ד' אֱלֹקֶיךָ" )דברים י"ח, ג'(  מִים תִּ "תָּ
"התהלך עמו בתמימות ותצפה לו... ואז תהיה עמו ולחלקו" )רש"י( 

לא פעם באים אבות דאוגים אל מרן שר התורה הגר"ח קנייבסקי, ופורקים 
את מטען דאגות הפרנסה ומשא הנטל הכספי הכרוך בנישואי הילדים. רבינו 
מעודדם ומחזקם, ומחדיר בהם את הידיעה הברורה כי הקב"ה דואג לכל 

אחד ואחד בהשגחה פרטית מיוחדת.
סיפר רבינו על ההשגחה הפרטית שלו: "כאשר הגיעה בתי הראשונה 
לפרקה, נכנסה אימי ע"ה בעובי הקורה, ונטלה על עצמה הרבה מן העול 
הכספי. היה זה בערוב ימיה, אמא כבר היתה אז חולה. 'מה יהיה הלאה?', 
שאלה אז אמא, 'איך נחתן את יתר הילדים?'. אולם הקב"ה ברחמיו ובחסדיו 
שלח מקורות מימון בכל חתונה מחדש. אמא ע"ה היתה הנס של הבת 
הראשונה. לאחת פטירתה צצו ניסים חדשים, אשר התחדשו בטובם עם כל 

ילד שהגיע לפרקו.
"ארע, ובאחת השנים פנו אלי בבקשה לכתוב הערות על ספר ה'רוקח'. 
הבקשה היתה מלווה בהבעת רצון כלשהו, לשלם עבור הכתיבה, אולם 
המילים הכי מפורשות שנאמרו בנידון היו: 'אל תדבר על כסף...'. במשך שנה 
תמימה הקדשתי זמן מידי ערב לכתיבת הערות לספר, ובתום שנה של 
עבודה הגשתי את הערותי, אך לא קבלתי בתמורה לכך אף פרוטה. חלף 
חודש, חלפו חודשיים, חלפה שנה, חלפו שנתיים, וכסף – אין. כך חלפו להן 

חמש שנים.
"בחלוף חמש שנים זכינו לשדך את הבת, ואז, באופן מפתיע, לאחר חמש 
שנים, קבלתי את שכרי על כתיבת ההערות המתמשכת. סכום הכסף שקבלתי, 

היה סכום הכסף שהתחייבתי לשידוך במדויק!".
בכל צעד ושעל ניתן לראות השגחה פרטית, הוסיף מרן הגר"ח לספר:

"לאחר נישואיי היה לי גמ"ח של כסף. אברכים נעזרו בו לצרכי מחייתם. 
באחד הימים, פנה אלי אברך עני מרוד, בבקשת הלוואה של שבע מאות 
וחמישים לירות טבין ותקילין – סכום גדול מאוד באותם ימים. נתתי לו את 

מלוא הסכום, הלוואה בסדר גודל כזה רוקנה את קופת הגמ"ח.

"והנה, לא ארכו 
השעות, ועוד באותו 
היום בא יהודי, אשר 
הפקיד שבע מאות 
לירות,  וחמישים 
ליטול את ההפקדה 
שלו. הקופה ריקה, 
ואני - אנא אני בא. 
הדרך היחידה לגייס 
סכום כה גדול של 
כסף מהיום להיום, 
היתה לגשת לאברך 
העני אשר קיבל את 
ולבקש  ההלוואה, 
על  בחזרה  אותה 

אתר.
"אולם, לא הייתי 

מסוגל לגרום לו כזה מפח נפש. ולהתעלם מהמפקיד, גם בלתי אפשרי. 
זכותו לקבל את הכסף ששם בגמ"ח כהלוואה עד ליום בו יהיה זקוק לו. 
מה עושים? והנה בפעם השלישית באותו יום, זכיתי להתעסק עם סכום 
זהה בדיוק, העומד על שבע מאות וחמישים לירות: באורח פתע הגיע יהודי, 

והפקיד בגמ"ח שבע מאות וחמישים לירות בדיוק!".
סיפורים אלה, הרי הם מוסר ולקח עבורנו, שבכל ענין וענין ובכל רגע ורגע, 

משגיח עלינו הקב"ה בהשגחה פרטית ומדוקדקת.

)מתוך הספר 'גדול בקרבך'- משיחותיו של הגאון רבי אליהו מן שליט"א, עם מרן רבי 

חיים קנייבסקי שליט"א( 

"כאשר הגיעה בתי הראשונה לפרקה, נכנסה אימי ע"ה בעובי הקורה, ונטלה 
על עצמה הרבה מן העול הכספי. היה זה בערוב ימיה, אמא כבר היתה אז 

חולה. 'מה יהיה הלאה?', שאלה אז אמא, 'איך נחתן את יתר הילדים?'"

הניוז היומי של דרשו.

 'ניוזלטר' מלא וגדוש בתוכן תורני - הלכתי, אקטואלי ומרתק.
עם סיפורים, רעיונות, ווארטים ועוד...

בהגשה מקצועית עם טעם של עוד... להצטרפות שלח מייל ל-

חוויה רוחנית יומית
מדי יום אצלך במייל

dirshu@dirshu.co.il
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על מידת הכרת הטוב המופלגת, של הגאון רבי חיים פנחס שיינברג זצוק"ל

עֵינֵי ד'" )דברים כ"א, ט'(  שָׁר בְּ י תַעֲשֶׂה הַיָּ "כִּ
בכל שלל מידותיו המופלאות של רבינו, הבהיקה באור יקרות מידה זו של 
'הכרת הטוב'. כל מי שעשה לו טובה, ולו הטובה הקטנה ביותר, גם אם 
הטובה היתה זעירה מאוד, וגם אם הלה הרגיש שהוא עצמו נהנה שזכה 

ליהנות אותו, בכל זאת הרגיש כלפיו שיעבוד והכרת טובה.
גם בתוך שירת חייו של רבינו והתמדתו המופלאה, השאיר מקום בראש 
לזכור שמיטיבים איתו. כידוע בין גברא לגברא בקריאת התורה, היה לו סדר 
קבוע ב'ערוך השולחן', בסדר קבוע זה היה מתקדם סימן אחר סימן וסעיף 
אחר סעיף, וחוזר חלילה. תוך כדי סדר קטן זה, היה הגבאי עושה 'מי שבירך' 
לעולה לתורה, ולאחר מכן 'מי שברך' בשמו לראש הישיבה. רבינו השאיר 
מקום בראשו להודות למי שעשה לו את ה'מי שבירך', וכל אחד ואחד 

מהעולים היה מקבל תשומת לב קלה של הכרת טובה...
נשים צדקניות ראו לעצמן את הזכות, לאפות לו מפעם לפעם תבשיל או 
מאפה שנזקק להם. לעולם לא שכח להודות. אחייניתו, הגב' חיה צפורה 
יינס, היתה אופה מפעם לפעם עוגה מיוחדת מחומרים שטובים לבריאותו, 
ובכל פעם מחדש היה מקפיד להתקשר להודות לה על כך, למרות שהיא 
נהנתה מהזכות לאפות עבורו. בנוסף, מתי שראה אותה - היה מודה לה 
ומשבח את מעשי ידיה. כך סיפר גם אחד ממקורביו, שבקידוש של ר"ה 
לפני תפילת התקיעות - הגיש מגש עוגות. למרות קדושת היום ורצינות 
השעה, לא שכח רבינו לברר מי אפה את העוגות, וכשהתברר שהיה זה מעשי 
ידיה של אשת אותו מקורב, בקשו רבינו שלא ישכח להעביר שהעוגות היו 
מאוד טעימות... כך היה גם בערוב ימיו, לאחר פטירת הרבנית, כשהיו מגישים 
לו תבשילים - שאל תמיד מי עשאם, והיה מכיר תודה על כך בכל פעם 

מחדש.
אמו של אחד הבחורים ששימשוהו במסירות בשנים האחרונות, היתה 
אופה לו מפעם לפעם עוגה מסוימת, והיה מתקשר להודות לה עליה, והיה 
מוסיף שתזכה לאפות לשמחות. כשהתארס אותו בחור - שאל אם יוכל 
לעשות את שמחת הווארט בבית רבינו, רבינו הסכים בשמחה והוסיף: "הלא 
בירכתי תמיד שתזכה לאפות לשמחות, אם כן בודאי שאשמח שתתקיים 

הברכה בביתי!"...

הכרת טוב למיטיבים איתו
במשך כל שנותיו נזהר שלא ליהנות מזולתו, כשנשאל מפעם לפעם אם 
הוא זקוק למשהו, השיב: "לסיעתא דשמיא!". אך כשנזקק לעת זקנה לעזרה, 
הסכים שבני הישיבה ישמשוהו, אז ראו עד כמה הוא מוקיר טובה על כל 
פרט ופרט ולו הקטן ביותר. הוא היה מודה שוב ושוב, בפרט כשעשו עמו 
טובה יותר גדולה - הרגישו כמה הוא מוקיר, ופעם פרץ בבכי ואמר לזה 
שסייע לו: "אתה כל כך מסור לי, תבקש מה שאתה רוצה, ואם רק אוכל 

אתן לך!". כך התבטא, בהבעה של הרגשה שאין גבול להכרת טובתו...
היה דואג תמיד האם הם אכלו, והאם אכלו מספיק. לפעמים כשאמרו לו 
שיאכלו פה ושם - ביקש שיאכלו בביתו שידע שאכלו! היה מתעניין האם 
ישנו מספיק בלילה, ולפעמים על עניינים אחרים בכל צרכיהם. כמו כן, 
כשהיו הם משתפים אותו בעניניהם היה נושא איתם בעול לפרטי פרטים, 

כאשר יישא האומן את היונק.
מספר הנכד רבי אריה שיינברג: "היתה תקופה שהייתי אחראי בבין הזמנים 
בביתו בבוקר. יום אחד הכנתי לו כוס קפה, והכנסתי בתוכה חלב כנהוג. 
לאחר כמה דקות הבחנתי שיש בחלב נקודות חשודות, וכשבדקתי התברר 
שאכן החלב החמיץ, רצתי מיד לסלון לומר לו שלא ישתה. התברר שהוא 

שם לב לכך, אך לא אמר 
לי מאומה שכן טרחתי עבורו 

ולמה שאצטער...".
כך היה כלפי כל מי שעזר 
וסייע לו או לישיבה, אפילו 
בדברים שנראים קטנים 
לא שכח להודות, כל שכן 
אלו שהיטיבו איתו רבות, 
כמה פעמים כשהגיעו לביתו 
מנדיבי הישיבה או אחרים 
שהיטיבו איתו, רבינו היה 
ניגש בעצמו להכין להם 

כוס שתיה חמה.
כאשר התארח בחוץ לארץ, היו מארחיו חפצים להנותו והיו עושים לו אוכל 
כיד המלך, רבינו היה דואג שיאכלו זאת, כדי שלא ירגישו מארחיו כאילו 
אינו רוצה לאכול, והתחנן בפני מלויו שיאכלו דברים שלא יכול לאכול 
מחמת חולשה וכד'. לפעמים היה מבקש מהם להעביר לצלחתם כאשר גמרו 
לאכול, וטענתו היתה שכאשר הוא לא אוכל בעלת הבית תפגע יותר מאשר 
אם אחד מאנשיו לא יאכל, וזאת היות שטרחה במיוחד עבורו. תמיד זכר 
להודות על כל טובה שנעשתה עמו, ולא שכח לשבח גם את טיב האוכל. 
ארע כמה פעמים שכאשר צריך היה לעזוב את בית מארחיו הם לא היו 
בבית, כאשר לפעמים הוצרך למהר לטיסה והשעה מאוחרת, הציעו לו שיודה 

בטלפון, אך הוא התעקש ועשה כל טצדקי להודות בעצמו.

לחזור כדי להודות בעצמו
מאות ואולי אלפים ראו לזכות לכבדו בסנדקאות לבנם, רבינו היה מקפיד 
להודות לאבי הבן, וגם לאחל 'מזל טוב' ליולדת, כהכרת הטוב שלקחוהו 
לסנדק. גם לעת זקנה ושיבה, כאשר קשה היה לו לבא, ובעלי הברית התכבדו 
מאד בכך שרבינו טרח ובא, בכל זאת ראו עד כמה הוא מרגיש שעשו לו 
טובה והודה עליה מאד. ארע פעם שהשתתף בברית ושכח להודות לבעל 
הברית ויצא מבית הכנסת, וכבר הגיע לרכבו - לפתע ביקש לשוב בחזרה. 
המלווים לא הבינו מדוע הוא רוצה לחזור. הם השתוממו, הרי הוא התכבד 
בכך שרבינו הגיע, בפרט שניתן להודות לו בטלפון או שהם יהיו שליחים, 

אך רבינו התעקש לחזור ולהודות בעצמו!
לאחר שהישיבה עברה מגבעת שאול לקרית מטרסדורף, בקשו מרבינו 
שיאמר דרשה בין קבלת שבת למעריב, בבית הכנסת בשכונת קרית משה, 
וביקש מאחד מחשובי האברכים בשכונה, הרה"ג רבי משה קלירס )לימים 
רב 'עמק רפאים'(, שיתלווה אליו לדרשה, מהלך של כרבע שעה רגלית. לפני 
שיצאו מביתו בערב שבת, ביקש את סליחתו שלא יוכל לדבר איתו בדרך, 
שכן אינו מדבר בשבת דברי חול וגם בלימוד קשה לו לדבר בדרך, לכן הוא 
מתנצל שלא יוכל לשוחח איתו, למרות שהוא כה מיטיב עמו בהתלוותו 

אליו.

הכרת הטוב עד היכן?
הכרת הטוב גדולה היתה בליבו לנהגו ומקורבו, מתלמידיו הוותיקים שעלו 
איתו מארה"ב, רבי אסא ויטו, מי שהסיעו ברכבו, ליווהו והתמסר אליו בכל 
לבו עשרות בשנים. רבינו הכיר לו טובה, והיה מחפש תמיד להכיר בטובתו 
בכל מדת האפשר, בכל שמחותיו השתתף בצורה יוצאת מגדר הרגיל, ולעיתים 

"יום אחד הכנתי לו כוס קפה והכנסתי בתוכו חלב. לאחר כמה דקות 
הבחנתי שיש בחלב נקודות חשודות, וכשבדקתי התברר שאכן החלב 
החמיץ. רצתי מיד לומר לו שלא ישתה. התברר שהוא שם לב לכך, אך 

לא אמר לי מאומה, שכן טרחתי עבורו ולמה שאצטער?..."

המשך בעמוד 16 <<<
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מידות טובות והנהגות מכ"ק מרן אדמו"ר ה'באר יעקב' מנדבורנה זי"ע

"שֹׁפְטִים וְשֹׁטְרִים" )דברים ט"ז, י"ח(
לא רק 'אוהב שלום' היה, אלא גם 'רודף שלום', כתלמידיו של אהרן הכהן 
ע"ה. רדיפת השלום באה במחיר כבד של ויתור אין קץ, כאשר לא פעם 
נותרו הנוכחים משתוממים לנוכח יכולתו לספוג ולשתוק, להכיל ולהתעלם.

אף כשביקשוהו להתערב ולהכריע במחלוקות שהתעוררו במקומות אחרים, 
ברח כמטחווי קשת ומשך ידו כמפני אש, ומרגלא בפומיה: "מבקשכם אני 

בתחנונים שלא תערבו אותי במחלוקת". 
בכל שנות חייו לא הסתפק רבנו בבריחה מן המחלוקת, אלא שרדף גם 
את השלום, ופעל בלבו שלא תיוותר תרעומת על זולתו. כל טצדקי שבעולם 
היה נוקט, כדי לברוח מצל צלה של מחלוקת, כשהוא מוותר על כל ענייניו 
ורצונותיו, שלא לדבר על כספו וצרכיו, ובלבד שלא תשרור פלוגתא באוהלו. 
לעתים, כפי שהעיד על עצמו, עלה לו הדבר ביוקר רב, בסכומי כסף אדירים, 

אך לא היה לו ספק כי המחיר משתלם והפסדו יוצא בשכרו.
כמה הידר במידת חסידות של "קשה לכעוס ונוח לרצות" )אבות ה', י"א(, 
כי מאד-מאד היה 'קשה לכעוס', ומאידך, כל כך היה 'קל לרצות'. בחכמתו 
הגדולה והמופלגת, הרחיק כדי ת"ק פרסאות את אותו כעס, אשר בחיק 
כסילים ינוח )קהלת ז', ט'(. דוגמאות למכביר נצורות בזכרונם של בני ביתו 
הקרובים, שהנוכחים חשו שהוא כלל לא מבחין בכך, שנעשו או נאמרו 

דברים שיש בהם משום פגיעה.
מוסיף ומתאר בנו כ"ק מרן אדמו"ר שליט"א מביתר, כי בהיותו בחור ניגש 
אליו רבנו באחד הימים, ופתח בשיחת חיזוק והדרכה בנושא זה של כיעור 
מידת הכעס, ועד היום חקוקים בעצמותיו דברי רבנו: "אני מציע לך שתתרחק 

מן הכעס כמו מאש"...
כן מספר אחד המשמשים בקודש, שבמוצאי היום הקדוש )תשמ"ט( ביקש 
רבנו ללכת לטבול קודם הסעודה, אולם בהגיעו לבית הטבילה התנצל 
האחראי, שהמקווה עדיין באמצע הכנתה, וצריכים להמתין כמה דקות עד 
שניתן יהיה להיכנס. בראותו כי רבנו ממתין, ניגש הלה ואמר: "מקווה אני 
שהרבי אינו כועס". הזדעזע רבנו וקרא: "כעס?! חס ושלום! ווי אזוי מעג 
מען זיין אין כעס. כעס איז דאך ווי א איסור דאורייתא" )= וכי איך מותר 
להיות בכעס? הלא כעס הוא כאיסור מן התורה!(, ופנה אל המשב"ק ואמר 
גם לו: "בוודאי יודע אתה שאסור לכעוס, וכעס הוא כאיסור דאורייתא" ---

מעיד חתנא דבי נשיאה, מורנו ראש הישיבה הגה"צ רבי שלום אהרן אשכנזי 
שליט"א, אשר היה קרוב ומצוי לפני ולפנים בעניינים רגישים שנידונו על 
שולחן רבנו, ולא פעם נאחז בתדהמת פליאה, כאשר נוכח לראות במידת 
ההשתוות של רבנו ביחסו אל זולתו, ואחת היא לו אם מדברים אליו בכבוד 
או בזלזול. בפרט באו הדברים לידי ביטוי בשנות צעירותו, כאשר רבנו לא 
נמנע מלהכניס עצמו בעובי הקורה בסוגיות מורכבות שב'מסכת גיטין' או 
בפרק 'יש נוחלין', והיה בורר בין צדדים יריבים, וחותר חתירה ליישר הדורים 
ולהנמיך הרים שגבהו, ותוך כדי מהלך הדין ודברים, היו שחשו נפגעים 
מנתיב הילוכו, ובבהילותם על גופם וממונם, נתנו דרור ללשונם ושפכו עליו 
קיתונות של בוז וקלון. אך רבנו המשיך להתנהג עמם ברחשי כבוד ולא שת 
לבו לסגנונם, ובדרך כלל עלה בידו להטות לבם אליו, ולהביאם לידי הכרה 
בצדקת דרכו להיטיב עם כל הצדדים, ובסופם של תהליכים היו כולם נותנים 

שבח יקר וכבוד לשמו ולדרכו.

אחד מאברכי אנ"ש נכנס לרבנו ושאלה קשה בפיו: בן נולד לו בשעטו"מ 

עתיד  והוא  ולמז"ט, 
להכניסו ביום השמיני 
אאע"ה.  של  בבריתו 
במשפחת אביו רגילים 
להשתמש בפלוני כמוהל 
זה שנים רבות, אך לאחרונה 
נחלש הלה, ויתכן שכשירותו 
ומומחיותו נפגמו. החששות 
ומנגד  מוצדקים,  היו 
עמדה על הכף החרדה 
לכבודו של אותו מוהל 

שלא ייפגע.
השיב לו רבנו: "אמנם שאלה כבדת משקל היא, שכן בדיני נפשות עסקינן, 
תרתי משמע, ויש להעמיק בכך היטב. ברם, מאחר ואותו קרוב משפחה היה 
מעורב בסכסוך עם מישהו מאנ"ש לפני עשרים שנה, ובשעתו נאלצתי 
להתערב והכרעתי באופן שלא ממש מצא חן בעיניו, ואם כן חוששני שאם 
ישמעו שמשכתי ידי מלהכריע בדבר, יימצא מישהו במשפחה שיקשר בין 
הדברים, ויגיד שאמרתי לך שלא תיקח אותו כמוהל בשל אותו סיפור נושן. 
לכן, עצתי שתיגש לאביך ותשתף אותו בחששותיך על כל צדדיהם, ובקש 
ממנו שישאל את הרבי שלו. ברם, אל תספר לו על כך שהיית כאן ושמשכתי 
ידי מהנושא, רק עשה עצמך כאילו והוא הכתובת הראשונה והטבעית שלך 

להתייעץ עמו".
בכך התייחד רבנו, שבהיותו 'רודף שלום' בכל נפשו וכוחותיו, ברח מן 
המחלוקת עד קצה גבול היכולת, ואם רק נמצא חשש קל של ספק ספיקא, 
שמישהו יגררנו לדבר שנודף ממנו ריח של פלוגתא - די בכך כדי למשוך 

ידו מכל וכל.

כאבותיו הקדושים, היה רבנו מהדר אחר סנדקאות, וכל אימת שכיבדוהו 
בכך היה הדבר חשוב בעיניו ]ועד השנים האחרונות אף היה נוסע למרחקים[.
דוגמא לדבר, כמה חשוב היה הדבר בעיניו, שפעם נכנס יהודי שהתגורר 
בסמיכות לבית המדרש,  וכיבד את רבנו בסנדקאות לבנו, שנימול לשמונה 
ביום כיפור. הברית נערכה בביתו של האיש, ורבנו הטריח עצמו בהפסקה 
שבין שחרית לקריאת התורה, למרות שנהג שלא לנעול שום מנעל ביום 

הקדוש ונזקק להלך ברחוב כשפוזמקאות בלבד לרגליו...
במקרה אחר נכנס יהודי, והזמין את רבנו להתכבד בסנדקאות לבנו הנימול 
לשמונה, אלא שהברית אמורה להתקיים בעיר חיפה בערב שבת קודש. 
למרות ריחוק המקום והיום הקצר, קיבל רבנו את הכיבוד בשמחה, והודיע 
לגבאים על תכניותיו ליום שישי הקרוב. כשהביעו פליאתם, השיב רבנו 
בתמיהה משלו: "אם לאליהו הנביא זל"ט נוח לבוא לכל ברית, שאסרב 

ואוותר על ההזדמנות ללכת לפגוש אותו?!"...
תחת אחד השיחים, התייחס רבנו להידור שהידרו צדיקים ליטול סנדקאות, 
וסיפר עובדא ששמע מפי בעל המעשה: יהודי מבני ברק כיבד את הגאון 
ה'חזון אי"ש' זצוק"ל בסנדקאות לבנו הרך הנולד, והנה בדיוק הגיע לארץ 
אחד מקרובי המשפחה, שאף תמך בהם וכלכלם בכבוד. אבי הבן חשב כי 
מדין הכרת הטוב מחויב הוא לכבדו בסנדקאות, ונכנס אל ה'חזון אי"ש' לשאול 
בעצתו. השיב לו ה'חזון אי"ש', כי אינו מוותר על הסנדקאות והסביר: "נכון 
שמצד הכרת הטוב יש לך סיבה טובה להעביר את הסנדקאות לאותו קרוב 

פעם אמר לאחד האברכים: "תכבד את זקנך בסנדקאות, אבל אני אהיה 
הסנדק", ובטרם הצליח האברך להבין משמעותם של הדברים באר רבינו: 
גם משום שברצונך  "הלא מבקש אתה שאשמש כסנדק משתי סיבות: 
לכבדני, והן מפני שרואה אתה בכך זכות ושמירה לרך הנימול. ובכן, על 

כבודי אני מוחל ומוותר..." 

המשך בעמוד הבא <<<
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<<< המשך מעמוד קודם 

הגה"צ רבי שבתי יודלביץ זצ"ל, על מי שקינאו ברבה של קובנא

"שֹׁפְטִים וְשֹׁטְרִים" )דברים ט"ז, י"ח(
מסופר על רבי לייב זצ"ל, רבה של קובנא, גדול הדור, שהיה פיקח גדול.

פעם ישב במרפסת ביתו עם גמרא פתוחה ולמד. למטה, ברחוב, עמדו 
פועלים חוטבי עצים, ועמלו לחטוב עצים לפרנסתם. היום חם, זיעה רבה 

נגרה מפניהם של הפועלים.
אחד מהם הרים את עיניו למעלה, והבחין בר' לייב. אמר לחבריו: "אה, 
לרב יש מזל, יושב לו בנחת, כוס תה בצד, ושר לו. עושה חיים, יש לו פרנסה, 

ואנחנו עובדים כמו חמורים...".
ר' לייב קובנר שמע את הדברים, התכופף מהמרפסת וקרא לעברם: "חבר'ה, 

עלו אלי בבקשה, ברצוני לשוחח עמכם!".
חוטבי העצים התמלאו פחד, אולי אמרו משהו שאסור לומר... עלו למעלה 
ואמרו: "רבי, חטאנו עווינו פשענו, דברנו דופי... דברנו מה שלא צריך לדבר".

- "לא", אמר הרב, "אתם צודקים. כמה שעות אתם עובדים?"
- "מהנץ עד השקיעה"

- "כל כך הרבה שעות? וכמה אתם מרוויחים?"
- "חמישה רובל ליום".

- "אתם יודעים מה?", אמר הרב, "אעשה עמכם עסק: אני אתן לכם תנאי 
עבודה כמו בהסתדרות, שבע שעות עבודה, לא יותר, ובשבע השעות הללו 
לא תחטבו עצים אלא תשבו ותלמדו, וגם תקבלו כוס תה, ותמורת זאת 

אשלם לכם חמישים רובל ליום, לא חמש. מה דעתכם?"
- "רבי, אתה עושה מאתנו צחוק?"

- "לא, חס ושלום!"
- "אבל אנחנו לא יודעים ללמוד!"

- "לא נורא. תהילים אתם יודעים לומר?"
- "כן!"

- "מצוין, תהילים גם טוב, ובכן סיכמנו: כל יום אתם יושבים בבית המדרש 
שבע שעות ואומרים תהילים!".

כל אחד חוזר הביתה שמח וטוב לב, ומודיע לאשתו: "מזל טוב! ממחר 
אני וחברי לא נצטרך יותר לעבוד קשה, אנחנו נשב ביחד עם הרב ונאמר 

תהילים, ונקבל לא חמישה רובל אלא חמישים!".
למחרת בבוקר כולם באו. המיחם של התה כבר היה מוכן, מתיישבים 

ומתחילים לומר: "אשרי האיש אשר לא הלך...".
מציצים מדי פעם בשעון, ואומרים עוד כמה מילים. פתאום מגיעות מילים 
קשות, בקושי מצליחים לבטא אותן. אומרים ומסתכלים בשעון, אומרים 

ומסתכלים. בינתיים 
כוס תה,  שותים 
ושוב אומרים ושוב 
מסתכלים על השעון.
ן  ו השע  , י ב ר "
מקולקל, לא הולך...".

בסדר גמור, הביא 
שעון תקין במאה 
אחוזים. אומרים 
ואומרים, ומסתכלים 
– השעון רשע מרושע 

היום, לא זז!
עברו שלוש שעות, 

גמרו את כל התהילים. "ברוך ה', רבי גמרנו!"
- "טוב מאד, אבל נשארו עוד ארבע שעות עד סוף יום העבודה שלכם!"

מה עושים?
אומרים עוד פעם את כל התהילים.

מתחילים מההתחלה: "אשרי האיש אשר לא הלך" – אבל המחוגים לא 
הלכו... זה היה יום של אולי מאה שעות...

בסופו של יום קבלו את כספם, והלכו הביתה שבורים.
כל אחד מגיע הביתה, אשתו רואה אותו מדוכדך ושואלת: "מה קרה? לא 

שילם לך?"
- "לא, הוא דוקא שילם"
- "אז למה אתה עצוב?"

- "זה לא בשבילי..."
למחרת בבוקר במקום לבוא בשבע באו בשמונה.

אמר להם הרב: "באתם בשמונה, תלכו שעה אחת יותר מאוחר בלילה".
מתחילים  להגיד תהלים עד שנמאס: "די, רבי תעזוב אותנו, אנחנו חוזרים 

לעצים שלנו!..."
אמר להם ר' ליבל'ה קובנר: "דעו לכם! אני לומד כל יום שמונה עשרה 

שעות! האם גם עתה מקנאים אתם בי?"...
"אוי, רבי", אמרו כולם, "אתה מלאך!"...

)מתוך 'דורש טוב' – הגדה של פסח( 

וקרא  הדברים, התכופף מהמרפסת  קובנר שמע את  לייב  רבי  הגאון 
לעברם: "חבר'ה, עלו אלי בבקשה, ברצוני לשוחח עמכם!". הם התמלאו 
פחד, אולי אמרו משהו שאסור לומר... עלו למעלה ואמרו: "רבי, חטאנו 
עווינו פשענו, דברנו דופי... דברנו מה שלא צריך לדבר". "לא", אמר 

הרב, "אתם צודקים. כמה שעות אתם עובדים?"

משפחה, ברם, אני דואג לטובת הילד, וטובתו היא שאני אהיה הסנדק שלו"...
ועם זאת, כאשר נגע הדבר להוא-אמינא של מחלוקת, והיה חשש קל 

שמישהו ייפגע, משך רבנו ידו ומיאן להתכבד.
בד בבד, כאשר ראה שאבי הבן כואב ומתייסר על כך, שבגין סיבה משפחתית 
נמנע ממנו לכבד את רבנו, לא עזבו רבנו בתחושותיו הקשות, והיה מדבר 
על לבו שהוא הדבר הנכון לעשותו. פעם אמר לאחד האברכים: "תכבד את 
זקנך בסנדקאות, אבל אני אהיה הסנדק". ובטרם הצליח האברך לרדת 

לשורש משמעותם של הדברים, האיר רבנו את עיניו וביאר: "הלא מבקש 
אתה שאשמש כסנדק משתי סיבות: גם משום שברצונך לכבדני, והן מפני 
שרואה אתה בכך זכות ושמירה לרך הנימול. ובכן, על כבודי אני מוחל ומוותר, 
ובוודאי שלא אראה בכך כבוד אם הוא גורם צער לזקנך. ואילו לגבי השמירה 
והברכה לבנך הנולד, הנני מודיעך שייחשב הדבר כאילו שנימול על ברכי 

ממש, והרי שלגבי דבר זה אהיה הסנדק"... 
)מתוך הספר 'אביהם של ישראל'(



6info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

<<< המשך מעמוד 1 | הגאון הצדיק רבי חיים מאיר הלוי וואזנר שליט"א

"פסיקותיו היו חדות וברורות; לא היה אומר 'נראה לי כך', 'אפשר', 'יתכן' 
וכדו', בנוסחאות שהיו מותירות את השואל עם תשובה שאינה ברורה, אלא 
הקפיד לחתוך עניינים בפסק ברור ובהיר לשואל, שלא היה משתמע לשני 

פנים".

כמלאך העומד על קודקודם
"ככל שהאציל אאמו"ר סמכויות תורניות והלכתיות לתלמידיו, עמד על 
המשמר באופן אישי עליהם. זכורני, כאשר בתקופה הראשונה שהכניס מורי 
הוראות לבית דינו, אחרי של"ע סבל מהתקף לב, היה עוקב באופן אישי אחר 
פסיקתם. לא אחת היה מרים את הטלפון, לשמוע מעבר לקו איך הם פוסקים. 
וכאשר היה רואה צורך, היה מעיר למורה ההוראה, הערה של חיזוק או תיקון".

הינך משיב כמו מורה הוראה
"פעם נשאל אחד ממורי ההוראה בבית דינו שאלה בענין רפואי, אחרי שסיים 
להשיב את ההלכה הראויה, חתם בברכה לרפואה שלימה. אאמו"ר הגיב בקורת 

רוח מרובה על הנהגה נכונה זו, ואמר לו: 'הנך משיב כמו מורה הוראה...'.
"אאמו"ר זכה לזכייה נדירה ביותר, כאשר פסקיו והוראותיו ההלכתיות 
משמשים כנכסי צאן ברזל בעולם ההוראה כולו, ודומה שאין בית מדרש בעולם 

היהודי כולו שספריו של אאמו"ר לא מפארים את הספרייה.
"היו רבנים מסוימים שבראשית דרכו של אאמו"ר לא כ"כ השלימו עם 
פסיקותיו בנושאים שונים, אולם ברבות השנים, כולם הודו ואמרו שבענייני 
הוראה ניתן לסמוך על אאמו"ר ללא עוררין כלל, באשר דרכו סלולה וברורה 
כפי שקיבל במסורת מרבותיו הגדולים זי"ע, דור אחר דור, מבלי לזוז מהם 
כמלוא נימה, וכסדר אף היו שולחים אליו שאלות בהלכה בקביעות, וכאשר 

הורה כן עשו".

תורה מפום רבנן
מה' יצא הדבר, למרות שתמיד הצניע את עצמו ועמל לברוח מן הכבוד, גדולי 
הדורות הקודמים, שמו את עיניהם עליו וגידלוהו ורוממוהו, הבחינו במעלותיו, 
כיבדוהו וקירבוהו. וכן מיד כשעלה לארה"ק והחל את דרכו כאברך כולל מן 

השורה, הבחינו גדולי ישראל בגדלותו "תורתו הייתה מכרזת עליו"!

מהר"ם שפירא
"בספרו הגדול שו"ת 'שבט הלוי' )חלק ט, יג( דן אאמו"ר בשאלה: 'במה זכה 
הגאון ר' מאיר שפירא זצ"ל, לזיכוי הרבים שלא היה כדוגמתו?'. לא אחת 
השמיע אאמו"ר את הכרעתו הברורה בזה, שזכות העמל והיגיעה בלימוד 
התורה של מהר"ם שפירא זצ"ל, שאינו בכלל גדר אנושי להבין את רוב העמל 
והיגיעה שלו בתורה, זאת הייתה שקידה של כל ה'מעת לעת', ולדעת אאמו"ר 
זצ"ל היא היא שעמדה לו לזכות את הרבים לדורות עולם, בזיכוי הרבים שלא 

היה כדוגמתו לפניו ולאחריו".

הגה"ק ר"א וסרמן הי"ד
הגה"ק רבי אלחנן וסרמן הי"ד, הגיע לצורכי רפואה לווינה. שם היה המרכז 
הרפואי מהגדולים בעולם. באותה העת, אחרי תקופת לובלין, למד אאמו"ר 
עם חבורה מצומצמת של לומדים מיוחדים, בהם הג"ר חנוך העניך פאדווא 
זצ"ל והג"ר אלימלך רומפלר זצ"ל. אאמו"ר היה מספר בערגה, כי בשבת אחה"צ 

הלכו אצל רבי אלחנן וסרמן לדבר עמו בלימוד.
"בהתפעלות ושמחת תורה גלויה, נטל לידיו רבי אלחנן תפוח ואמר: 'בדעתי 
לחלק ולתת ממנו לכל אחד מבני החבורה, אך אנא! אל תחשדו בי שאני 
מחלק 'שיריים'... אין זה אלא משום שיש לי תענוג לאכול תפוח יחד עם חבורת 

ת"ח כזו... זה העונג שבת שלי!"...

מרן החזו"א זי"ע
"לאחר עלותו לארה"ק, נבחר אאמו"ר זצ"ל ע"י גדולי ירושלים לכהן כמו"ץ 
מטעם ה'עדה החרדית' בירושלים, ובהיותו כבן ל"ד שנים בלבד! נקרא ע"י 
מרנן הגאון מטשעבין, החזו"א והגרא"ז מלצר להקים את יח"ל ולכהן ברבנות 
'זכרון מאיר'. באותה תקופה ביקש החזו"א מאאמו"ר, שישלח לו  שכונת 
מחידושי תורתו. ואכן אאמו"ר שלח לו פלפול שעסק בענין 'קידוש החודש'. 
מאוד  התפעל  החזו"א 
מהחידו"ת, ואמר בשמחה 

של תורה: 'זה הרב!'.
"סמוך להתמנותו, עבר 
החזו"א להתגורר בקצה 
שכונת 'זכרון מאיר', היכן 
שממוקם רחוב חזו"א כהיום. 
בכל יום היה יוצא החזו"א 
בריאותו,  לצרכי  לטייל, 
בפרדס ברמן, עד לקצה 
בית העלמין, כשאאמו"ר 
מתלווה אליו, ומלבן עמו 
באותן  חמורות.  הלכות 
שנים נקשרה נפש אאמו"ר 
בנפש מרן החזו"א, והיה 
יושב הרבה ודן עמו בענייני 
את  מגדיר  והיה  הלכה. 

החזו"א כרבו!
"וכמים הפנים לפנים, 
העריך החזו"א ביותר את שקידתו וגדלותו בתורה שלאאמו"ר, והיה מרבה 
להשתעשע עמו בתורה והוראה. באותן שנים, זכיתי להיות השליח של אאמו"ר 
זצ"ל לחזו"א בענייני הלכה ומעשה, ולהעביר הרבה דו"ד ביניהם, והייתי רגיל 

להביא פתקאות מאאמו"ר להחזו"א ומהחזו"א לאאמו"ר.
"בתור תושב השכונה, היה החזו"א עולה לבית אאמו"ר ומוכר אצלו את 
חמצו. ערב פרוס שמיטת תשי"ב, עלה החזו"א במפתיע לבית אאמו"ר המרא 
דאתרא, שהיה צעיר ממנו בעשרות שנים, על מנת לערוך בפניו את הפרוזבול.

"ארון הספרים בבית החזו"א היה דל, היו ברשותו מתי מעט ספרים בלבד. 
ואאמו"ר היה מפליא תדיר את העובדה, שמעולם לא הכיר גדול בישראל 
שהיה לו מיעוט ספרים, ואעפ"כ ידע את כל התורה כולה! כשנזקק החזו"א 

לספר כלשהו, היה שואל מספרייתו של אאמו"ר זצ"ל.
"החזו"א היה מאושר מבואו של אאמו"ר לב"ב. וזוכרני כאשר ביקר בביתנו 

התבטא באורח נדיר: 'הבית הזה מריח מטהרה!'" - - -

ה'בית ישראל' מגור
"זכורני שפעם הודיעו לאאמו"ר כי הרה"ק ה'בית ישראל' מגור זצ"ל, מתעתד 
לבוא לבקרו בשעה שמונה בערב. רבע שעה קודם לשעה היעודה, הופתע 
אאמו"ר לראות כי הרבי מגור הקדים ובא אל מעונו. אאמו"ר התנצל כי רצה 
להגיש כיבוד, ועתה הקדימוהו בטרם הספיק להכין הדברים על השולחן. אלא 

שהרבי נענה: 'בכוונה הקדמתי, שלא להפריע אותך מלימוד התורה הק'!'"

)מתוך הספר הנפלא 'רב רבנן', בעריכתו של הרב יעקב הייזלר( 

"בהתפעלות 
ושמחת תורה 

גלויה, נטל לידיו 
רבי אלחנן תפוח 

ואמר: 'בדעתי 
לחלק ולתת ממנו 

לכל אחד מבני 
החבורה, אך אנא! 

אל תחשדו בי 
שאני מחלק 
'שיריים'..."

<<<  dirshu@dirshu.co.il :שלח מייל >>>
קבל את הגיליון ישירות למייל
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 הסיפור המדהים שסיפר הגאון רבי שמחה הכהן קוק שליט"א, רבה של העיר רחובות, שסיפר לו פרופסור אברהם, מבכירי                          
הרופאים בבית החולים 'שערי צדק'                                   

חְיֶה" )דברים ט"ז, כ'(  "לְמַעַן תִּ
סיפר לי פרופסור אברהם, מבכירי הרופאים בבית החולים 'שערי צדק': 
לבית החולים הגיע ביום מן הימים יהודי מבוגר, אשר נתקף בדלקת ראות 
חריפה ביותר, שהיתה מלווה בחום גבוה מאד. מצב שכזה, בפרט לאדם בגיל 
כה מבוגר, יכול להוביל במהירות לכדי פיקוח נפש חלילה, לפיכך מיהרו צוות 
הרופאים בראשות פרופסור אברהם, לתת לו תרופות חזקות המתאימות 
למצבו, ואכן, תוך ימים מספר החל מצבו להשתפר במהירות. לאור זאת החלו 

הרופאים בהכנות לשחרורו לביתו, לקראת שבת הקרבה.

יומיים, ולמגינת לב כולם החל המצב להידרדר. החום שוב זינק  חלפו 
לגבהים, והרופאים חזרו לתת לחולה טיפול תרופתי אינטנסיבי. לקראת השבת 
הבאה שוב התייצב המצב: החום ירד, ונדמה היה כי האיש מתחיל להתאושש, 

אך מיד לאחר השבת – עלה החום, אף יותר מכפי שהיה קודם.

המצב החל להדאיג. נראה היה כי הטיפול הרגיל אינו מועיל כמצופה, וכי 
יש צורך בנתינת תרופה חזקה יותר, אלא שהטיפול בתרופה זו היה כרוך 
בתופעות לוואי קשות, ואף היה בה סיכון להחמרת המצב. על כן ביקשו 

הרופאים את הסכמת בני המשפחה בטרם יתחילו בטיפול.

כנהוג בקרב מחננו, לא מהרו בני המשפחה להסכים לביצוע הניתוח, בטרם 
נועצו עם גדולי ישראל. רק לאחר שקיבלו את ברכתם - ניאותו להסכים 
לטיפול. מהכא להתם החמיר המצב מאד. החולה איבד את הכרתו, וסכנה 
חמורה נשקפה לחייו. הרופאים החלו מיד בטיפול, כאשר בני המשפחה מלווים 

את יקירם מן הצד, בחרדה ובחשש מפני הבאות.

בסיעתא דשמיא, השפיעה התרופה לטובה, וזמן קצר לאחר מכן הזיהום 
פסק. מצב החולה החל להתייצב, ולאחר זמן מה הוא פקח את עיניו והביט 
סביבו. מסבר פניהם של בני משפחתו הוא הבין עד כמה היה מצבו חמור. 
ומשאך היה בו הכח לדבר, פתח את פיו וסיפר את סיפורו המופלא: "זמן 
קצר לאחר שאיבדתי את הכרתי והגעתי עד שערי מוות, מצאתי עצמי ניצב 
לפני בית דין של מעלה. בית הדין דנו ביניהם בשאלה כלשהי. הטיתי את 
אזני והבנתי, כי הדיון שהתנהל באותה שעה עסק בי. בבית הדין דנו האם 
ניתן להחזירני לעולם הזה, או שמא יש להותירני בעולם הבא. אלו צדדו לכאן 
ואלו צדדו לכאן, המקטרגים עמדו מחד גיסא והסנגורים מאידך גיסא, ולבסוף 

נראה היה כי יד המקטרגים גוברת, ואני נידון להישאר בעולם הבא.

"אלא שאז, נשמע לפתע מאי שם קול שהיה מוכר לי להפליא. ברגע הראשון 
לא הצלחתי להיזכר מאין מוכר לי הקול, אך לאחר זמן מה נזכרתי: היה זה 
קולו של רב בית הכנסת, שבו אני מתפלל במשך שלושים השנים האחרונות. 
הטיתי שוב את אוזני, ושמעתי כיצד הקול מנסה ללמד עלי זכות: 'שמעו נא 
רבותי, דיינים מומחים! במשך שלושים השנים האחרונות, אני משמש כרב 
בבית הכנסת שבו מתפלל הנידון. מעיד אני נאמנה, כי במשך כל שלושים 
השנים הללו - מעולם לא הפסיד האיש את השיעור שקודם לתפילת שחרית!'. 
"משנוכח כי טיעון זה אינו מועיל, הוסיף הרב ואמר: 'במשך שלושים השנים 
ששימשתי כרב בית הכנסת, לא איחר הוא, ולו פעם אחת, לתפילה. אם לא 

די בכך, היה הוא משכים לבוא לבית הכנסת, מקשיב לברכות השחר של 
המתפללים, ואף סחב אחריו את יתר המתפללים, אשר אף הם דבקו בהנהגה 

זו. וכך יצא שמו של בית הכנסת בפי כל כ-'בית הכנסת של עוני אמן''.
"מול טענות כה חזקות - לא יכלו בית הדין לסרב לביטול גזר הדין. קול 
הכרוז יצא מיד, כי בית דין של מעלה פוסקים לאיש חיים, וכי יכול הוא לשוב 

לעולם הזה ולהמשיך בעבודת ה'.

"באותו רגע פקחתי את עיני, והנה אני כאן עומד לפניכם, בחסדי שמים, 
בריא ושלם!", סיים הזקן את סיפורו המרטיט.

כאשר עמד החולה להשתחרר מבית החולים, באו ילדיו לחדרו של פרופסור 
אברהם, כדי להודות לו על החלק הרב שנטל בריפויו של אביהם, ובתגובה 
אמר להם הפרופסור: "וכי לי מבקשים אתם להודות?! הלא אני וחברי כבר 
נואשנו מחייו, ארע לו נס גלוי, והתודה על כך מגיעה אך ורק לריבון העולמים!".

"הסיפור ריגש אותי מאד", סיים הרב קוק את דבריו, "בפרט משום שנזכרתי 
בדבריו הנודעים של מרן ה'חפץ חיים' בהקדמתו לספרו 'שמירת הלשון', 
המשיבים על תמיהתם של רבים, מפני מה התפילות הרבות שמתפללים 
מיליוני יהודים במשך אלפי שנים לבנין בית המקדש - טרם התקבלו, והתשובה 
לכך פשוטה: כשאדם מדבר לשון הרע - פיו מתלכלך, ותפילות היוצאות מפה 

מלוכלך כוחן מוגבל.

"במעשה שארע עם יהודי יקר זה, ראיתי המחשה ברורה לדבריו של ה'חפץ 
חיים': גם לאחר שכל הטיעונים שהעלו סנגוריו לא הועילו, הגיעו לפתע שתי 
מצוות קלות התלויות בפה – עניית אמן אחר ברכות השחר והימנעות מלשון 

הרע, ויחדיו הכריעו את הכף לטובה"...

הסיפור מפי הגאון הגדול רבי שמחה הכהן קוק שליט"א, רבה של העיר 
רחובות, בתוך משא החיזוק שנשא בפני מאות נציגי 'בני אמונים', בכנוס 

שהתקיים בשנת תשע"ג בבני ברק.
)מתוך עלון 'בני אמונים' פרשת שלח תשע"ח( 

דין  ניצב לפני בית  "זמן קצר לאחר שאיבדתי את הכרתי, מצאתי עצמי 
של מעלה. בית הדין דנו ביניהם. הטיתי את אזני והבנתי כי הדיון שהתנהל 
באותה שעה עסק בי. בבית הדין דנו האם ניתן להחזירני לעולם הזה, או 

שמא יש להותירני בעולם הבא. אלו צדדו לכאן ואלו צדדו לכאן"...
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על דין הצדק והצדקה. מדרשותיו של רבי יוסף מוגרבי שליט"א

ף" )דברים ט"ז, כ'( רְדֹּ "צֶדֶק צֶדֶק תִּ
רבי שמשון ורטהיימר היה רב בגלילות אוסטריה, לפני כשלוש מאות שנה. הוא 
זכה לתורה וגדולה בשולחן אחד. מלבד ידיעותיו המקיפות בתורה, נחשב גם 
ליהודי העשיר ביותר באוסטריה, ושימש כשר האוצר בתקופתם של כמה קיסרים.

כמובן, שהצלחה כזו היתה לצנינים בעיני שאר אנשי החצר, ובהזדמנות הראשונה 
הגישו נגדו תביעה, שגנב מקופת המדינה כספים. בקש ממנו המלך דו"ח כספים 
על נכסיו. הכניס הרב ורטהיימר את ידו לכיסו, ושלף משם פנקס קטן, שבו היו 

רשומות בכתב יד צפוף הוצאות שונות.
ראה ראש הכמרים את הפנקס ואמר למלך: "אדוני הקיסר, היהודי הוליך אותך 

שולל. רק הטירה שלו בצפון אוסטריה שווה יותר מכל מה שכתוב פה"...
שלח הקיסר פלוגת חיילים כדי לאמת את הדברים, ולאחר מכן פנה לרב 
ורטהיימר: "אינך מתבייש לכזב בי כך? אינך מתבייש לשקר אותי במצח נחושה? 

האם זה כל הרכוש שלך?"
נענה הרב ואמר לו: "אדוני הקיסר, הרכוש האמיתי שלי הוא זה שרשום בפנקס 
הזה... אמנם, יש לי בתים ונכסים ורכוש רב בכספות, אך כל אלו אינם שלי 
לעולמים. ברגע אחד יכול הקיסר להחרים את הכל, ברגע אחד יכולה אש בוערת 
לכלות את כל הקרקעות והבתים, בנקים עלולים להתמוטט, מלחמה עלולה 
לפרוץ... בפנקס הזה רשמתי את הצדקות שחלקתי כל ימי חיי. כל הרשימות 
הללו הן כסף שהוצאתי מן הכיס שלי, וגנזתי אותו במקום שאין לשום אדם 

בעולם שליטה עליו!"
אדם גונז בבנק אלף דולר, אבל מישהו יכול להבטיח לו במאה אחוז שהוא 
יקבל את ההשקעות בחזרה? אנשים משלמים לביטוח במשך שנים, אבל כמה 
פעמים חברות הבטוח מתנערות ולא נותנות כלום? האם יש משהו בטוח בעולם 

הזה? 
אין לו לאדם אלא להשקיע במקומות הבטוחים ביותר, שבהם תישאר השקעתו 

לנצח נצחים!
"יתן ויתנו אחרים – חסיד"

גדול המעשה יותר מן העושה
נתינת צדקה היא מצוה הכתובה בתורה בכמה מקומות: "וכי ימוך אחיך ומטה 
ידו עמך והחזקת בו" )ויקרא כ"ה, ל"ה(. "כי לא יחדל אביון מקרב הארץ על כן 
אנכי מצוך... פתח תפתח את ידך לאחיך לעניך ולאבינך בארצך" )דברים ט"ו, י"א. 

"נתון תתן לו ולא ירע לבבך בתתך לו" )שם, י(.
ישנם כל כך הרבה ציוויים בתורה על צדקה, אם כן מדוע המשנה באבות אומרת 

כי מי שהוא מאלה ש"יתן ויתנו אחרים, נקרא חסיד"?
מדוע הוא נקרא 'חסיד'? וכי מי שמניח תפלין נקרא 'חסיד'? ודאי לא, הוא מקיים 

את חיובו! 'חסיד' זהו  תואר גדול ומכובד לאדם שעושה מעבר למה שהוא צריך 
לעשות. כיצד זה קשור לנתינת צדקה, שהיא חובה וצווי מפורש בתורה?

אלא, שאדם זה שבו עוסקת המשנה, אינו רק נותן בעצמו, אלא גורם לאחרים 
לקיים את מצוות הצדקה. לא הצטווינו בתורה לדאוג שיתנו אחרים, אבל אותו 
אדם לא מסתפק בזה שהוא בעצמו נותן, ובמצוה שקיים כשהתגייס לעזור והוציא 
משלו, אלא מוסיף גם לדבר עם חברים ועם המשפחה, ולדאוג להביא עוד. אשריו 
ואשרי חלקו על עצם הנתינה שלו, והוא נקרא 'חסיד' על שגרם שיתנו אחרים, 

שהרי גדול המעשה יותר מן העושה.
אמנם, לא תמיד הוא יודע מה משמעות הנתינה שלו, ובכל זאת הוא נותן.

... בהיותי ילד כבן תשע, עלה לתורה בבית הכנסת אדם שאינו בקי גדול בתפילות, 
בלשון המעטה. הלה שמע את העולים לפניו אומרים : "פעמים ח"י", הוא חשב 
שמדובר בברכה כנראה, ולכן כשהגיע התור שלו הוא אמר "אלפים ח"י". כל 
מתפללי בית הכנסת מחאו כפיים בהתרגשות – "אלפים ח"י! אפשר לבנות לבית 

הכנסת עוד קומה"...
כולם בחנו אותו, וציינו שהכי מצחיק שהוא לא נראה כל כך עשיר... מכנסיים 

מרופטים, קסקט פשוט, אבל כנראה שהוא 'יושב' על מיליונים...
אני זוכר שאבי דיבר עם חברו בדרך הביתה, ושניהם חשבו מה אפשר לעשות 

בתרומה הגדולה הזו.

בתפילות,  גדול  בקי  שאינו  אדם  הכנסת  בבית  לתורה  עלה  ילד,  בהיותי 
בלשון המעטה. הלה שמע את העולים לפניו אומרים: "פעמיים ח"י", הוא 
חשב שמדובר בברכה כנראה, ולכן כשהגיע התור שלו, הוא אמר: "אלפים 
ח"י". כל מתפללי בית הכנסת מחאו כפיים בהתרגשות – "אלפים ח"י!" - 

אפשר לבנות לבית הכנסת עוד קומה...

המשך בעמוד 11 <<<

קו השיעורים של דרשו
077-2222-666 או 4992*



9 info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

המשך בעמוד 11 <<<

 הצדיק רבי דוד אבוחצירא שליט"א, בסיפור מדהים על ברכתו של אביו הצדיק רבי מאיר אבוחצירא זצוק"ל 

כֹל אֲשֶׁר יוֹרוּךָ" )דברים י"ז, י'( מַרְתָּ לַעֲשוֹׂת כְּ "וְשָׁ
בפרשת השבוע מצאנו: "ושמרת לעשות ככל אשר יורוך". סיפורים רבים 
כבר נכתבו על כוחה של האמונה בבורא עולם, והמצווה לשמוע לדברי 
חכמים, דור דור ודורשיו. וכפי שנאמר בפרשה: "לא תסור מן הדבר אשר 

יגידו לך ימין ושמאל". 
הגאון הצדיק רבי דוד אבוחצירא שליט"א, מספר בעניין זה סיפור מדהים 

על אביו )כפי המופיע בספר 'אביר יעקב', ומצוטט בספר 'הנני בידך'(: 
יהודים שעמדו לעלות לארץ ישראל, היו נוהגים לסור טרם צאתם מארץ 
מולדתם, לביתו של רבי מאיר אבוחצירא זצ"ל. לא קלה היתה העליה לארץ 
הקודש, וחששות ודאגות העיקו על רבים מן האנשים, בעמדם לעשות את 
הצעד הגדול הזה. רבי מאיר היה מרגיעם ומעודדם, עד שיצאו לדרך מחוזקים.
יום אחד הגיע יהודי אל רבי מאיר. האיש ביקש להיפרד, אך החל לבכות 

בכי מר. על מה ולמה הבכי?
-"הן נבער מדעת אני", הוא הסביר. "ומהיכן אתפרנס בארץ הקודש, אשר 

בה כולם מלומדים ויודעים קרוא וכתוב?"
הרגיעו רבי מאיר ואמר: "הבורא יתברך זן ומפרנס לכל, ומתקן מחיה ומזון 
לכל בריותיו אשר ברא ברחמיו וברב חסדיו. מי שיודע קרוא וכתוב, מזמן 
לו הבורא פרנסה שתובעת ידיעת קרוא וכתוב, ומי שאינו יודע קרוא וכתוב, 

יזמן לו פרנסה שאינה מצריכה ידיעת קרוא וכתוב".
אורו פני האיש, ובשמחה גדולה סיפר לכל מכריו וידידיו על הברכה שקיבל, 
ועוד הוסיף ואמר שכבר אין בלבו שום דאגה כלל. עלה האיש ארצה, והתיישב 
בקרית אתא. בנו התקבל לעבודה בקרית רפא"ל, הרשות לפיתוח אמצעי 

לחימה, והיה לעוזרו של אחד מבכירי מהנדסי הטילים.
יום אחד שוחח המהנדס עם עוזרו על בעיה קטנה אך מציקה - ערמות 
של תוכניות סודיות מצטברות במשרדיהם, ומפאת הוראות הבטיחות החמורות 
- אסור להשליכן לאשפה. המגירות מתפקעות מרוב ניירת, המדפים עומדים 

לקרוס, מה עושים?
-"צריך להביא אדם שאינו יודע קרוא וכתוב", אמר העוזר, "והוא ישמיד 

את התוכניות".
-"היכן נמצא אדם שאינו יודע קרוא וכתוב?", תהה המהנדס.

-"אני מכיר אדם כזה – אבי!".
בדקו ומצאו, שאכן האב אינו יודע כיצד להחזיק עיתון, וכן ראו שאדם 
ישר והגון הוא. קבלוהו, אפוא, לעבודה, העמידו לרשותו משרד, ומבוקר עד 

ערב עמד והשמיד תוכניות סודיות, וקיבל משכורת נאה.
שלושים שנה חלפו, והוא יצא לגמלאות. העניקו לו פנסיה נאה ופיצויי 
פרישה, ושלחוהו לביתו. האיש לא היה מרוצה מהפרישה שנכפתה עליו. 
בא, אפוא, אל בנו של רבי מאיר, רבי דוד חי אבוחצירא, וקבל: "מו"ר אביכם 
הבטיח לי פרנסה לכל החיים, ועכשיו פטרוני מעבודתי!". אמנם תשובתו 
לצדו היתה, שכן הפנסיה הנכבדת שקיבל - אף היא בגדר פרנסה הגונה, 
אך רבי דוד חי הבטיח לו: "אל דאגה אם הבטיח אבי - דברו לא ישוב 

ריקם!"...
לא ארכו הימים, ומן המפעל פנו אל האיש שישוב לעבודתו, מאחר שלא 
הצליחו למצוא תחליף בּוּר כמוהו, והמשרדים כבר מתפקעים מרוב ניירת...

שב האיש לעבודתו, והמשיך להתפרנס מאי ידיעת קרוא וכתוב...
סיפור זה מלמדינו כי הישועה בוא תבוא, אך לא תמיד היא מגיעה בדרך 

ש'אנחנו' חושבים. לפנינו עוד 2 סיפורים מעניינים בנושא זה;
למה גזר על עצמו גלות?

אברך אחד למד תורה מתוך הדחק, אך במשך השנים צבר חובות גדולים, 
עד שהגיעו מים עד נפש. הציעו לו חבריו שיצא לחו"ל, ויאסוף כסף אצל 
נדיבי עם. בתחילה דחה את הרעיון מכל וכל, אולם לאחר זמן, כשגברה 

המצוקה, החליט לעשות כעצתם.
הלך האיש וקנה כרטיס טיסה לארצות הברית, הגיע לבורו פארק, ורצה 
לפשוט ידו, אך מרוב בושה לא היה מסוגל לעשות זאת. הוא התפלל בבית 
המדרש 'שומרי שבת' בבורו פארק תפילת מנחה, ולאחר מכן התחנן בדמעות 

שליש לפני הקב"ה שישלח לו ישועתו, מאחר שכבר כלו כל הקיצין.
לאחר שסיים את תפילתו, מצא לצדו, להפתעתו הרבה, את חברו הטוב, 
שלמד עמו בישיבה שנים רבות לפני כן. הם החלו לשוחח, והחבר שאל 
לאיזה צורך הגיע לבורו-פארק. "חובות גדולים מעיקים עלי", סיפר האברך, 
"והגיעו מים עד מעל נפש, אי אפשר בשום אופן להמשיך כך. הגעתי לכאן 

כדי לאסוף כסף, אך אינני מסוגל לפשוט יד. אינני יודע מה אעשה"...
החבר הביט בו מהורהר. "לפני דקות ספורות דברתי עם בני שלומד בארץ 
ישראל. הוא סיפר, שמחפשים בישיבה שלו 'משיב'. אני מכיר היטב את 
כשרונותיך הברוכים ואת מידותיך הטובות. נראה לי שתהיה מציאה גדולה 

עבורם... האם אתה מעונין במשרה כזאת?"
האברך השיב בחיוב. "או קיי", אמר החבר, "מיד אתקשר לדבר איתם. 
מאחר שאני תומך בהם הרבה, מן הסתם יתייחסו ברצינות ראויה להצעתי".
למחרת כבר המתינה לאברך תשובה חיובית. ההיענות של הישיבה היתה 
מידית, ואפילו לא הוצרכו לשתדלנות של החבר. התברר, שראשי הישיבה 
בארץ ישראל הכירו את האברך, והוקירו אותו מאד, אך לא ידעו שהוא 
מחפש עבודה. האברך חזר לארץ ישראל, והופתע לשמוע שהישיבה מוכנה 

להעניק לו מקדמה גדולה, כדי שיוכל להתחיל לשלם את חובותיו.
כאשר סיפרו סיפור זה לחזון איש זצ"ל, הוא אמר: "איני מבין, למה האברך 
הזה גזר על עצמו גלות כה ארוכה? אם זקוק היה לגלות, די היה לו להרחיק 

עלה האיש ארצה, והתיישב בקרית אתא. בנו התקבל לעבודה ברשות לפיתוח 
אחד  יום  הטילים.  מהנדסי  מבכירי  אחד  של  לעוזרו  והיה  לחימה,  אמצעי 
שוחח המהנדס עם עוזרו על בעיה: ערמות של תוכניות סודיות מצטברות 
במשרדיהם, ומפאת הוראות הבטיחות החמורות אסור להשליכן לאשפה. 

המגירות מתפקעות מרוב ניירת, המדפים עומדים לקרוס, מה עושים?
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 הרה"ג שמואל צבי גנץ שליט"א, בעובדות ותיאורים על האוירה העילאית
 בימי אלול בעיירות ובקהילות ישראל מקדמת דנא

'זוחלים ורועדים מיום בואך' אווירת חודש אלול בירושלים
אוירה מיוחדת של התעוררות שררה בירושלים בחודש הרחמים מאז 
ומתמיד. בין בתרי השורות נביא כאן מספר עדויות על כך. 

בספר 'עמוד האש' מתואר:
 "מי שלא נשם לתוכו אוירה של ירושלים בחודש אלול 
ימי הסליחות ועשי"ת, שעה שאימת הדין שלטה שליטה 
ללא מצרים על כל תושביה, שעה שגם הבעלי מלאכה שבה: האומנים, 
הצורפים, החנוונים, שקבעו שיעור ב'שערי תשובה' לרבינו יונה בין לקוח 

ללקוח ומשוחחים עם הלקוחות שפת אלם;
מי שלא ראה את ההשתטחות ההמונית במרומי הר הזיתים, את ההמון 
הנוהר למצבת קבר רחל אמנו ולמערת המכפלה בחברון; מי שלא עמד 
בימים הנוראים במחיצת ירושלים – ספק אם עמד על סוד גדולתה וייחודה!"
מעניין לצטט מה ששח פעם לאמר כ"ק האדמו"ר מפינסק קרלין זצ"ל 
באחת משיחותיו: "נער הייתי וגם זקנתי, דכירנא כד הוינא טליא, איך שהיה 
נראה חודש אלול.  כבר מער"ח אלול היתה קדושת הימים מרחפת ותלויה 

באויר, והיו הכל חשים כי אלו הימים שונים מכל ימות השנה. 
כשהיו יוצאים לרחובה של עיר, היתה ניכרת רצינות הנסוכה על פני הכל. 
אין אנו מדברים כבר מבני התורה, אלא אפילו פשוטי בעלי הבתים היתה 
ניכרת עליהם יראת הבורא ברוך הוא, ואווירת ער"ח אלול. לא היו מדברים 

דברים בטלים, ואפילו בדברי הרשות היה ניכר שעומד להגיע ר"ח אלול. 
ומי מדבר כבר כשהיו מגיעים ימי הסליחות ור"ה ועשי"ת, שכבר היו אז 
נתונים לגמרי תחת רישומם של הימים הנוראים הללו, רק ביראת אלקים 

כל היום"... )מטה אהרן גליון לט(
גם הגה"צ ר"י ברים זצ"ל ראש ישיבת רוז'ין, היה מספר לתלמידיו בערגה 
על האווירה המיוחדת ששררה בירושלים באלול. באחת משיחותיו אף תיאר 
באיזו אוירה היו ניגשים לשמחות בחודש זה ואמר: "אני זוכר בזמני, איך 
היה נראה יהודי פשוט בחודש אלול, ואיך היה הולך לחתונה, באיזה חשבון, 
באיזו התבוננות. יהודי פשוט בזמנים הקודמים היה אומר: 'אה, אמנם חודש 
אלול היום ויש פחד מיום הדין, אבל הקב"ה הרי מצווה לשמח את החתן! 

בוא ונלך לקיים רצון הבורא לשמח את החתן". 
ואח"כ באמצע הדרך, כל פעם נזכרים וכל כמה רגעים אומרים: "אוי, הרי 
חודש אלול היום, אבל צריכים ללכת לשמח את החתן! כי כך רצונו ית'!". 
ואחרי החתונה חוזרים מיד בלי רפיון לתורה ולתפילה. עם הפחד של חודש 

אלול צריכים לילך לחתונה! 
'היה עם פיפיות שלוחי עמך'

אווירה מיוחדת ועילאית שררה בימי הרחמים בחצר הקודש בעלזא. בספר 
אדמור"י בעלזא )ח"ג עמ' קצז( מתואר: "בחודש אלול בימי התשובה התכנסו 
בבעלזא חסידים רבים, ומרן מהרי"ד זיע"א, היה מאציל עליהם מיראתו 

מקדושתו ומהתלהבותו.
 "דרכו של מרן היתה להתפלל בביהמ"ד, ואחרי התפילה שהה שם הרבה 
שעות בלימוד. אך בשנותיו האחרונות היה הולך לביתו אחרי התפילה, אולם 
מט"ו באב ואילך נשאר בביהמ"ד אחרי התפילה, וישב במקומו הקבוע ולמד. 
משראו את מרן יושב ולומד – חשו הכל שהחודש אלול חודש התשובה 

מגיע. לבם החל נוקפם, ושקעו בלימודם מתוך התעוררות עצומה.
"בחודש זה היו באים המונים לבעלזא להסתופף בצילו של מרן, לעשות 
חשבון הנפש וללמוד דרכי תשובה. יהודים באים אל הצדיק כדי לשהות 
במחיצתו, להתנער מענייני החולין שלהם, להתקדש ולהתעלות. הצדיק 

מעורר בלב חסידיו את הנקודה היהודית החבויה בלב כל אחד פנימה.
 'בעלי מלאכה  לא הזדרזו לעבודתם, אלא התעכבו בבית המדרש עד חצות מבלי טעימת 

פת שחרית'
תיאור מלא געגועים, מכ"ק  מרן האדמו"ר מהר"ש מבאבוב זצ"ל, על 
האווירה המיוחדת ששררה בחצרות צאנז-רופשיץ בימי אלול. וכה שח לאמר: 
 "בימים קדושים אלו, אשר מתעורר האדם להתעוררות בתשובה, ראוי 

לשים לב ולהתבונן בעבודת החסידים ואנשי מעשה מימי קדם, ולשאוב 
מזה חיות דקדושה עד שיתן אותותיו בהתעלות בעבודת ה'.

  "שמורים אצלי זכרונות מעבודת הקודש אצל החסידים הנעלים בדור 
שלפני החורבן. הכרת פניהם ענתה בם שאמנם הגיעו ימי התשובה, כי חוץ 
ממה שהיו תוקעים בשופר ואומרים ח"י קעפיטל'ך תהלים בכל יום כמנהג 
צאנז – היתה אש התלהבות שבערה בקרבם מורגשת היטב בכל צעד וצעד; 
כל אחד עושה הכנה דרבה לקראת הימים הק', וחודר לעמקי נפשו להתבונן 
איפה נתרשל בעבודת ה', והשכיל לדעת את האופן הראוי לתקן את המעוות 
מכאן ולהבא. הרשימה לטובה מהחיפוש בחדרי בטן היתה ניכרת, זה בכה 
וזה בכה. כמה קיבלו עליהם להתחזק בלימוד התורה, ואחרים פעלו נמרצות 

בתיקון המידות, בעבודה שבלב זו תפילה, נתעלה על גפי מרומי קרת.
  "גם בעלי בתים פשוטים הכינו את עצמם קודם התפילה, ולא החסירו 
הטבילה במקווה; התפללו במתינות והתאמצו בכל כוחם לכוון כראוי. אותם 
בעה"ב הפשוטים, שבכל ימות השנה היו מזדרזים בכל בוקר אחר התפילה 
לחנותם ולעסקם – התעכבו בחודש אלול בביהמ"ד עד חצות, בלי טעימת 
פת שחרית, ועסקו בתורה ובעבודה, והיו מכוונים את לבם לאביהם שבשמים. 
כל רצונם ומאוויים היו לתקן נגעי הנפש, ולהכין את עצמם שיהיו ראויים 

לקבל פני מלכם ובוראם בימים הנוראים הממשמשים ובאים".
  חבל על דאבדין ולא משתכחין. לדאבוננו לא נראית היום אותה התלהבות, 
שהיתה על פניהם של החסידים הזקנים מהדור הקודם בימי אלול.  ברם, 
לא רק בזמננו ניכרת הירידה שמדור לדור, אלא גם לפנים התאוננו אותם 
יהודים, שהיו שקועים כל כולם בעבודת ה', על מצבו הירוד של הדור שלהם, 
בגעגועים ובכמיהת לב היו מעוררים זיכרונות מימי נעוריהם, כשזכו בכל 
שנה בחודש אלול לסקור את עבודת החסידים הזקנים, שעדין נסעו לצאנז, 
והיו מעלים על נס את העבודה "פארצייטענס ר"ח אלול", ובהתפעלות מרובה 
סיפרו אודות רשפי אש ההתעוררות, שבערה בקרב לבם של החסידים הזקנים 

בימים קדושים אלה.  
"אוי, פארצייטענט ר"ח אלול!", פתגם זה היה מורגל בפי כל הבריות – 
שח כ"ק האדמו"ר מהר"ש מבאבוב זצ"ל, )פרי הכרם, פר' שופטים תשנ"ח 
עמ' ג'(, כאשר אחזה אותם אש קודש של חזרה בתשובה, ותיארו לעצמם 
איך היתה נראית עבודתם של ערליכ'ע יודען בימים הקדמונים. היה מרגלא 
בפומיה דאינשי, שגם הדגים בים אחזתם חיל ורעדה, מהפחד השורר בחודש 

אלול.
 הנה גם הזקנים מימי צאנז, לא היו שבעים ממצב עבודתם בימי חודש 
אלול, וראו את עצמם מוכים וחסרים כלפי עבודת הדור שלפניהם, והיו 
מראים באצבע על ההתרגשות שראו אצל החסידים שהסתופפו בצילא דמרן 
הרה"ק מראפשיץ, ובראפשיץ דיברו מהעבודה הנפלאה שהיה נראה אצל 
החבריא קדישא בלובלין, ושם דיברו מתלמידי המגיד, וכן למעלה בקודש.   

"מי שלא ראה את ההשתטחות ההמונית במרומי הר הזיתים, מי שלא עמד 
בימים הנוראים במחיצת ירושלים – ספק אם עמד על סוד גדולתה וייחודה!"
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<<< המשך מעמוד 9 | הצדיק רבי דוד אבוחצירא שליט"א

<<< המשך מעמוד 8 | רבי יוסף מוגרבי שליט"א

חלפו שבוע ושבועיים ובעל ה"אלפיים ח"י" נעלם, כאילו בלעה אותו האדמה... 
אבי השיג את הכתובת שלו, והלך אליו. הוא זיהה אותו, ושאל במה אפשר לעזור. 
אבי אמר לו: "אינני רוצה שתחטא בנדר. עלית לתורה, ולא העברת את הכסף".

"איזה כסף?"
"אלפיים ח"י, אלפיים כפול שמונה עשרה".

"אני הבטחתי כך?" – נדהם האיש – "הרי צריך לקחת משכנתא כדי לכסות את 
זה"...

מתברר שהוא רק חשב שזו ברכה לחיים טובים... הוא החליט להדר בברכה – 
לא רק פעמיים 'ח"י', אלא אלפיים 'ח"י'. בסופו של דבר הוא שילם סכום אחר, 

רחוק מאוד מן הסכום הזה.
תקנה שאינה חדשה...

לפני כמה עשרות שנים, כהן הרב זווין זצ"ל כרב בתל אביב. באחד הימים הגיעו 
אליו פרנסי העיר, והתלוננו על הקבצנים שנמצאים בכל מקום ומכערים את 
הנוף... הם ישנים על קרטונים, יושבים בכל פינת רחוב... "נפתח עבורם 'בית 
תבשיל' עירוני" – הציעו הפרנסים – "כולם יהיו שבעים, ואנחנו לא נראה יותר 

את הפרצוף שלהם"...
שמע הרב זוין ואמר, שסיפור מעין זה היה אצל הגאון מוילנא זיע"א, ומעשה 

שהיה כך היה:
הגאון מוילנא לא היה נוהג להשתתף באסיפות פרנסי הקהילה, אלא אם כן 

עמדה על הפרק הצעה חשובה שחיי הצבור עמדו בה.
באחד הימים נערך דיון אודות מצבם העגום של עניי וילנא, והגאון, אשר מלבד 
מוחו המופלא היה גם בעל לב רחמן מאין כמותו, החליט להיענות להזמנתם של 

הפרנסים ולהשתתף באספה.
הפרנסים מסרו דין וחשבון אודות מצב קופות הצדקה, אשר אינן מצליחות 
להשביע את כל עניי העיר. הם הוסיפו כי אחד מן המפריעים העיקריים לעניים 
הם שאר הקבצנים, המגיעים מכל העיירות הסמוכות ודורשים סיוע, ובכך הם 

מקפחים את הכנסותיהם של עניי וילנא.
"מן הראוי, אפוא", הטעימו- "להטיל יאסור על קבצנים נודדים לבוא לוילנא, 
בהתאם להלכה הפסוקה בשולחן ערוך )יורה דעה סימן רנא(: 'עניי עירך קודמים 

לעניי עיר אחרת'".
למשמע הדברים קם הגאון ממקום מושבו ואמר לפרנסים : "לשווא הזמנתם 
אותי לאספה זו, ובטלתם אותי מדברי תורה, באמרכם שהצעה חדשה תתקבל 

היום באסיפה. הלא הצעה זו התקבלה כבר כתקנה בוועד ארבע ארצות".
זאת לא צפו לשמע...

תמהו הפרנסים ואמרו : "הלא בפנקס 'ועד ארבע ארצות' אין כל זכר לתקנה 
מעין זו".

נענה הגר"א ואמר: "אין כוונתי ל'ועד ארבע ארצות' של הדורות האחרונים, כי 
אם לארבע הארצות הקדומות: סדום, עמורה, אדמה וצביים.... שם נתקנו תקנות 
כאלו, אשר לפיהן אסור לקבל קבצנים, אסור לתת צדקה, אסור לארח אורחים 
ואסור לקבל נזקקים. לא חדשתם כאן כלום, רק הוצאתם לפועל שוב את תקנות 

סדום...".
סיים הרב זוין ופנה אל פרנסי העיר תל אביב העומדים מולו: "עד שאתם רוצים 
לעקור את הקבצנים, אשר בזכותם אנחנו חיים, אנא דאגו לספק להם את מזונם 

בכבוד, ודאגו לתת להם את כל צרכיהם, והקב"ה יהיה בעזרם ובעזרנו".
כח מצוות הצדקה הוא גדול ועצום. "וצדקה תציל ממות" )משלי י', ב'(, ולא 
בכדי מדקדקים כל כך רבותינו בהלכות צדקה, וכותבים פרטי הלכות ופרטי דינים 

– מהי צדקה ועם מי עושים צדקה.
ככל שנרבה במצוות הצדקה, נזכה ל"ה' צלך על יד ימינך", ובוודאי תעמוד לנו 

זכות גדולה זו, בפרט בעת הזאת, כשכלנו זקוקים לרחמי שמים.

)מתוך ספר 'אבות ובנים' - מדרשותיו של רבי יוסף מוגרבי שליט"א על  מסכת אבות( 

עד צפת בלבד!".
כפי שאין שואלים על "וקשרתם"...

בספר 'טובך יביעו' מסופר המעשה הבא:
בעל ה'מחנה חיים', רבי חיים סופר זוסמן זצ"ל, שהיה מגאוניה המפורסמים 
של יהדות הונגריה, נודע כבעל חסד גדול. היה נוהג באופן קבע לקרב יהודים 
אומללים שפגעה בהם מידת הדין, והיה מכניסם לביתו ומארח אותם במאור 
פנים גדול. פעם אחת, בעת דרשה שנשא בפני קהל גדול, הושיב לצדו את 
אחד מהעניים המרודים ביותר שהיו בבית הכנסת, והאיר פניו אליו באופן 

מיוחד.
הדבר היה לפלא, כי למרות שהיה הגאון מקרב ביותר את האומללים, 
מעולם לא הושיב עני ליד כסאו בעת הדרשה. על כן, לאחר שסיים את 
דרשתו נגשו אליו חשובי הקהל, ושאלוהו מיהו עני זה, ומדוע זכה למידה 

מרובה של קירבה.
סיפר להם ה'מחנה חיים': בבודפסט היה רופא יהודי מפורסם, שרבים 
מתושבי העיר נזקקו לשרותיו. יום אחד הגיע הרופא אל הוריו של  בעל 

ה'מחנה חיים', ושאל אותם מה יצא מילדיהם, שהרי כולם לומדים תורה 
יומם ולילה, ואיך יוכלו לפרנס את משפחותיהם... השיבו לו ההורים: "בתורתנו 
הקדושה כתוב: 'ושננתם לבניך ודברת בם... וקשרתם לאות על ידך', וכשם 
שאף אחד לא ישאל מה יצא מ'וקשרתם', כי יודע הוא שזו מצוה, ויש לעשותה 

גם בלי שתצא מכך הנאה גשמית, כך גם במצות 'ושננתם'".
ואכן, כל ארבעת בניהם היו אבות בתי דין ומרביצי תורה מפורסמים. 

ה'מחנה חיים' היה הידוע מכולם, ולדרשותיו הגיעו אלפים.
"אותו עני שהושבתי לצדי בעת הדרשה", אמר ה'מחנה חיים', "הוא בנו 
של הרופא הידוע, שהגיע אל הורי עם השאלה הנ"ל. הקב"ה הוכיח לו באופן 
ברור ומוחלט, שהצדיק אינו נעזב, ומזונותיהם של לומדי התורה מובטחים 
להם. דווקא אותו רופא, שהיתה פרנסתו ברווח מופלג, לא היה יכול להוריש 
ירושה גדולה לבניו, ועל אף שעשה כל שביכולתו להקנות להם מקצוע 

'חשוב', היה בנו עני מרוד, וחיזר על הפתחים".
)מתוך הספר 'הנני בידך'(

האזינו עכשיו לשיעורי
הרה''ג רבי אריה זילברשטיין שליט''א 

כ-5 דק' ביום וזכיתם ללמוד את ה'דף היומי בהלכה' 

077-2222-666
או 4992*
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המצוה היחידה שעליה נאמר, שהיא גדולה מקבלת פני השכינה!
הרה"ג רבי אשר קובלסקי שליט"א

"וְעֵינֵינוּ לֹא רָאוּ" )דברים כ"א, ז(
בראש רשימת המתנות הייחודיות להן זכינו יחדיו – כל עם 
ישראל, ניצבות האחדות והערבות ההדדית. כמה מחמם את הלב לראות 
את מסירותו של כל יהודי למען אחיו הנתון בצרה, כמה מרגש לראות את 
ארגוני החסד הפועלים ללא לאות למען כל יהודי במגוון דרכים, כמה מרומם 
המראה של יהודים המתמסרים להקל על סבלו של חבר, לסייע ליהודי אחר, 

להושיט יד ולטפוח על השכם של יהודי מתמודד.
אשרינו שזכינו להיות כאלה, בכך בא לידי ביטוי הקוד הגנטי המשותף 
שלנו, בהיותנו רחמנים בני רחמנים, נינים לאיש החסד הראשון בתבל – 
אברהם אבינו. זה זורם לנו בדם, טבוע לנו בעצמות, חי בתוכנו ומחיה אותנו. 
כשאנו עושים חסד איננו עושים זאת באנחה או מתוך אילוץ, ההיפך – 
בשמחה, באושר, מתוך תחושה מרוממת שיכולנו לעזור, שהצלחנו לסייע, 
שתרמנו משהו מעצמנו או מכספנו למען יהודי אחר, ואנו רואים בעצם 

הנתינה והחסד את השכר על הנתינה והחסד...
אולם, לצד כל מצוות החסד, ישנה מצוה נוספת הזוכה למעלה יתירה 
וגבוהה מכל מצוות החסד האחרות, ושמה 'הכנסת אורחים'. זו המצוה 
היחידה שעליה נאמר שהיא גדולה מקבלת פני השכינה, כלומר, שיש להעדיף 
לעשותה על פני לקבל את פני השכינה – דרגה גבוהה ונשגבה שבודדים 
זוכים לה. זו מצוה ייחודית שמעלותיה נדירות, וראוי לייחד מחשבה להבין: 
מה מיוחד כל כך במצוה הזו, מה יש בה שגורם לה להיות בעלת מאפיינים 

כה ייחודיים ודרגות כה גבוהות?
בהתבוננות מעמיקה נגלה, שמצוות הכנסת אורחים משדרגת את המושג 
'חסד', לצורת נתינה נדירה וייחודית, שאין דומה לה בהקרבה שהיא דורשת 
ובמסירות שהיא משדרת. בנוהג שבעולם, בכל פעולת חסד, האדם ניצב 
במקומו, ומסייע לאדם מבחוץ. לדוגמא – יהודי שעני דופק בדלתו, ביתו 
נותר ברשותו, הדלת במקומה, מקומו האישי לא נפגע. הוא מוציא מארנקו 

סכום כסף, מעניק ליהודי הזר שלפניו, ובכך מסתיים העניין.
אם יהודי מסייע בכוחותיו לאשה קשישה לסחוב סלי מזון, מתנדב בארגון 
חסד או מפנה מזמנו לשמוע את צרת חברו ולנסות לסייע לו, הוא באמת 
מעניק מכוחותיו, יכולותיו וכשרונותיו, אך הוא עצמו לא נפגע, הוא מעניק 
בלי להפסיד דבר מעבר לנתינה שהוא נותן. אך הכנסת אורחים זו דרגה 

אחרת לחלוטין - - - 
כאן האדם לוקח את האורח לביתו, מכניס אותו בצל קורתו, שוחק את 
פרטיותו ומעמדו האישי, מאבד ממקומו האישי בתוככי ביתו פנימה, ומעניק 
נתח מעצמו למען אדם אחר. כאן זו כבר לא תרומה היוצאת מהלב ונשלחת 
ליעדה, אלא הזמנת הנתרם להתגורר בתוככי הלב פנימה. מעתה תוכניותיו 
נקטעות, סעודת השבת שלו משתנה, הוא מוותר על המקומות הכי אישיים 

שלו – הכל למען יהודי אחר, כדי לסייע ליהודי נזקק.
הכנסת אורחים היא צורת הקרבה ומסירות שאין דומה לה, סגנון של חסד 
בתוך המרחב הביתי, בתוך השטח הפרטי, ולכן זו דרגת חסד גבוהה ונעלה 
כל כך. מסיבה זו, זוכה המארח לברכות נדירות ויקרות, ומביא את ברכת 
שמים אל תוך ביתו. כי כשם שפתח את שערי מקומו האישי לחסד והקרבה 
והשפעת טוב החוצה, כך נפתחים שערי ביתו לקבל ברכת שמים ממעל, אל 

תוך הבית פנימה.
אחד מהחלקים החשובים ב'הכנסת אורחים', היא התחושה אותה נעניק 
לאורח. ברור שכל אחד מאיתנו פותח את האירוח בצמד המילים המוכר 
'תרגישו בבית', אך כדי שזה יקרה – תפקידנו כמארחים הוא להעניק לאורח 
את התחושה הזו, לטעת בו את התחושה הטובה שאנו שמחים שהגיע, שאנו 

מרוצים מאירוחו, שאנו מעריכים את העובדה שבא בצל קורתנו.
לכן, חלק בלתי נפרד מ'הכנסת אורחים' הינו עניין הליווי אחרי האירוח. 
כי כשאדם מארח ומלווה את אורחו אחר כך, הוא מראה לו כי נהנה כל רגע 
– עד שהוא רוצה להוסיף עוד ועוד רגעי אירוח מהנים כאלה, הוא משדר 
לאורח כי הוא מעריך אותו וגאה בכך שזכה באורח שכזה, הוא מוכיח כי 

האירוח היה לו לחוויה ולא למשא חלילה...
לפיכך, עניין הליווי זוכה למעמד משלו, עד שהרמב"ם כותב שהליווי גדול 
מכל האירוח כולו. וכפי שביאר בספר 'לשכנו תדרשנו' בשם הגאון רבי 
שמחה זיסל מקלם זצ"ל, כי הליווי מוכיח את מחשבות המארח וכוונותיו 
הטובות, לארח ולהתמסר למען זולתו. גם בשלהי פרשת השבוע, אנו למדים 
על חובת האירוח מהעובדה שבית הדין רואה עצמו אחראי על שליחת יהודי 
לדרכו בלי ליווי, כי הליווי הוא חלק בלתי נפרד מהאירוח, ואף נעלה ממנו  

- כי הוא משדרג את האירוח עשרות מונים.
הבה נתבונן במעלת מצוה זו, ונשוש לקיימה ככל אשר נוכל. נפתח את 
דלתות ביתנו לארח, ולפעמים – גם אם זה דורש מאמץ או התארגנות, 
הקרבת הפרטיות או מסירות של שעות – לא נוותר על הזדמנויות לפתוח 
לאורחינו את שערי ביתנו, ולהעניק להם את התחושה הטובה ביותר כאורחים 

רצויים ונפלאים, עד שנלווה אותם ביציאה בתחושות פרידה...
נפתח את שערי ביתנו עבור אחרים, ונפתח שערי שמים עבורנו!

אירוח שהציל חיים
היה זה בבית כנסת מקומי בעיר קטנה, בשעת בוקר חורפית של אמצע 
כסלו תשס"ח. טללי השחר עוד היו רכים ומלטפים, ציפורים צפצפניות אך 
בקושי התחילו במלאכתן, וגם המניינים בבית הכנסת הקטן, היו עדיין 
שקטים משהו. יהודי מתושבי המקום שסיים זה עתה להתפלל וקיפל את 
טליתו לפני היציאה, נתקל במבטו ביהודי אחר, שנראה כמחפש אחר משהו...

'נראה כי הרב מחפש אחרי משהו', אמר היהודי המקומי לאורח, הוא הגה"צ 
רבי אהרן טויסיג שליט"א. 'ניכר כי הרב איננו מקומי, ויתכן כי הוא מחפש 
אחר כוס קפה להשיב נפש. האמת, שכאן בבית הכנסת אין פינת קפה, אך 
בביתי – תוכלו לעלות ולהתכבד בכוס קפה בשמחה. אינני גר רחוק, הנה 

"אני מחלק עיתונים, ומדי בוקר, בשעה שבע וחצי, אני כבר אחרי העבודה. 
הגיע רבי שלום, וביקש ממני לבוא לאכול ארוחת בוקר במחיצתו, לשבת 
לצדו לקרוא תהלים, ולהנעים את האווירה בביתו, ובתמורה לשירות שאני 

מעניק לו - הוא משלם לי טבין ותקילין, אף שאני עושה לו הנחה..."

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם
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כאן ממול', – אמר והצביע על הבנין הגבוה שמנגד. 'אם יואיל הרב, נעלה 
לביתי, ותוכלו להתכבד בכוס קפה בשמחה רבה!'

הרב טויסיג נענה בשמחה להצעה, ובעודם פוסעים הביתה, כבר החל 
היהודי המארח לדבר על לבו. 'זה לאו דווקא כוס קפה...' אמר בחיוך נעים, 
'רעייתי יותר מתשמח להציע לאורח ארוחת בוקר מלאה...' – הוסיף. אי 
הנעימות והמבוכה נמסו לנוכח ההזמנה החמה, והרב טויסיג עלה לביתו, 

אכל ארוחת בוקר, וגם בירך ברכת המזון.
רגע לפני שיצא, פנה לבעל הבית ולרעייתו, והודה להם כהלכה על האירוח 
הנעים והחם, על ההזמנה המחוייכת ומסבירת הפנים, ועל הארוחה הטובה 
והטעימה. ואז, בעודו פוסע לכיוון הדלת, אמר לו המארח: 'שמעתי אתכם 
אומרים את ברכת האורח בכוונה כה גדולה וברגש כה רב, ואני מקווה 
שכיוונתם גם על הצרה הנוראה שהתרגשה עלינו... אפשר לעכב את הרב 

לדקה?'
'בוודאי!' אמר הרב טויסיג בפנים מאירות. 'אם יש משהו שאוכל לסייע 
לכם, מארחיי היקרים – אשמח!', אמר, והתיישב מיד על הכסא הסמוך, 

כשבני הזוג ניגשים אליו, ומתחילים לתאר בפניו את סאת יגונם:
'יש לנו בן, אברך צעיר ואב לשני ילדים קטנים, ממש בתחילת חייו ופריחתו... 
אך לפני זמן קצר חרב עלינו עולמנו, כששמענו כי הנוראה שבמחלות מקננת 
בגופו...' – האם השתנקה בבכי, והאב החליף אותה והמשיך לספר: 'הרופאים 
חוזים שחורות, קוצבים לו תקופת חיים של בין שבועות לחודשים. ליבנו 

מתפלץ מדאגה, מתח, פחד וצער...'
הרב טויסיג הביט לרגע בבני הזוג הבוכיים, ונאנח איתם בהשתתפות. 'אוי, 
כמה כואב לשמוע...' נאנח שנית, 'כמה קשה למצוא חיזוק ועידוד במצבים 
שכאלה...' הוא השתתק קמעא והוסיף מיד כשניעור בו סיפור מזכרונו: 'אבל 
הבה ואספר לכם – מארחיי הנכבדים – סיפור מרגש, בתקווה שיחזק את 

ליבכם ויעודד את מצב רוחכם...'
ההורים עשו אוזנם כאפרכסת, והרב טויסיג החל לספר:

אם ובתה בוכיות...
היה זה לפני למעלה ממאה שנים, בחצרו של הרה"ק בעל ה'ישמח ישראל' 
מאלכסנדר זי"ע. אל חדרו של הרבי נכנסה אשה בוכיה, נושאת עמה בעגלה 
את בתה החולה. בפיתקא שהגישה לרבי כתבה האשה את שם בתה החולה 
אנושות, כשהרופאים כבר נואשו מחייה. 'רבי קדוש!', התפרצה האשה בזעקות 

שבר, 'הצל נא את חיי בתי, אינני יכולה לראותה כך!'
הרבי הביט בפיתקא לסירוגין, ולבו הרחום האוהב כל יהודי נקרע לנוכח 
הצרה האיומה. הוא נשא את עיניו הקדושות לעבר האופק, והשתהה זמן 
ממושך. אחר כך נאנח, עיניו התכסו בשרעפים, והוא שב ונאנח. 'אינני יודע 

מה לומר', אמר לבסוף, 'המתיני נא ונראה כיצד אוכל לעזור לך...'
האשה יצאה מהחדר, כאובה ובוכיה. היא התיישבה על ספסל בעזרת 
הנשים, והמתינה כמצוות הרבי, עד שיקראנה שנית. בינתיים, הורה הרבי 

לגבאיו להיערך לנסיעה, כי עליו לצאת לדרך אל יהודי פלוני. 
בתוך זמן קצר, יצאו הרבי ומלויו לדרכם, והגיעו לביתו של יהודי טוב וחם, 
שהכיר את הרבי אך היה מופתע מאוד מהביקור הלא צפוי. 'שלום עליכם', 
אמר האיש עם פתיחת הדלת, כשרק עיניו המתעגלות בתדהמות מסגירות 
את ההפתעה שהוא נתון בה. 'הרבי הגיע עד אליי? לכבוד גדול עבורי. האם 

הרבי זקוק למשהו?'
'כן,' השיב הרבי קצרות, 'חפץ אני להתארח אצלך, נסעתי לדרכי, ועתה 
עליי לאכול את ארוחת הצהריים. האם תואיל להכניסני לביתך כאורחך?' 
היהודי הסכים מיד, ובשמחה גלויה... איזו זכות הזדמנה לפניו, איזה אושר. 
הרבי הקדוש בכבודו ובעצמו מבקש להתארח אצלו? היש זכות גדולה מזו?
חיש ערך את השולחן, והביא לפני הרבי לחמים מעולים, בשר ודגים, 
משקאות טובים, כסעודת שלמה בשעתו... כשהתרוצץ והמגשים העמוסים 
בידיו, לא היה מאושר ממנו, עיניו נהרו ופניו קרנו. אשריו שזכה שהרבי בחר 

להתארח אצלו לארוחת הצהריים!
הרבי סיים לאכול, בירך ברכת המזון, הודה למארחו בחום, ויצא שוב לכיוון 
ביתו. המארח ליווה את הרבי כברת דרך, כשבתוך תוכו הוא תמיה מה הביא 
את הרבי להתארח אצלו, בשעה שביתו של הרבי אינו מרוחק מכאן. מה 
עוד שמעודו לא שמע על הנהגה כזו בבית הרבי להתארח באופן מפתיע, 
ובדרך כלל – בכל מסעות הרבי, מודיעים למארחים מראש... אך הוא הותיר 
את תמיהותיו בלבו, ולבו גאה באושר על הזכות שנפלה בחלקו לארח את 

הרבי, תהא הסיבה אשר תהא...

הרבי החיש את צעדיו, ומיהר לכיוון ביתו. מיד כשהגיע, ביקש לקרוא 
לאשה הבוכיה ולבתה לחדרו, ובירך אותן ברפואה שלימה וישועה קרובה. 
'בעזרת השם עוד תבריאי ותאריכי ימים בטוב ובנעימים', איחל הרבי בדבקות, 
'התחזקו יחדיו כי ישועתכן קרובה, והבשורה על נסיגת המחלה תבוא בתוך 

כמה ימים!' – הבטיח.
האשה יצאה בצעדים קלילים ומאושרים, תוהה על ההתפתחות המעניינת. 
בתחילה, הרבי לא רצה לברך, והדבר היה ניכר. הוא נשא עיניו למרחקים, 
התעכב זמן ממושך, אך לא בירך דבר. ואילו עתה – הרבי בירך בהתלהבות 
והבטיח ברורות... זה אולי מוזר, אך עבורה זה לא משנה, הן הובטחה 
בישועתה..., מעתה, הוקל לאם ולבתה החולה, ובדרך הביתה כבר היו צעדיהן 

קלים בהרבה...
אך הגבאים המופתעים, אלו נותרו המומים ותמהים, ושאלו את פי הרבי, 
מבקשים להבין מה קרה, מה השתנה בתוך כה מעט שעות ואיך קשור 
האירוח אצל פלוני לכל הסיפור. הרבי הביט במבטם התמיה, והתרצה להסביר:
'ראו נא. כשנכנסה האשה לפניי, התעמקתי בשמות שבפיתקא וניסיתי 
לסייע, אך גיליתי ששערי שמים נעולים בפניי. הגזירה נגזרה, הבת חלתה 
והיתה אמורה להיפטר מהעולם, ולא ניתן לעשות דבר. ניסיתי לעשות כל 
שביכולתי, אך גיליתי שהגזירה חתומה וסגורה, ולכן שלחתי את האשה בלי 

להבטיח דבר, כי באמת לא ראיתי מוצא...
ואז, החלטתי שיש עוד נשק שלא השתמשתי בו למענה. בחרתי לצאת 
ולהתארח אצל יהודי כלשהו, שידעתי כי יארחני בשמחה ובכבוד מלכים. 
רציתי לזכות יהודי במצוות הכנסת אורחים, כי כשיהודי מקיים בי מצוות 
הכנסת אורחים – אני הופך לכלי המצוה שלו, אני הופך לחלק מרכזי בקיום 

המצוה, וממילא הדבר מעניק לי כוחות ויכולות שלא היו לי קודם לכן...
'ואכן', אמר הרבי בחיוך מתרחב, 'מששבתי הביתה אחרי האירוח, כשאני 
חלק ממצוה וכלי קודש של ממש בזכות הכנסת האורחים שנהגו בי, היו 
לי כוחות אחרים, נעלים ועוצמתיים יותר... הפעלתי אותם כדי לפעול ישועה 
עבורה, השתמשתי בכח המצוה שננסך בי בעת הכנסת האורחים, כדי להעתיר 
ולפעול  עליה לרפואתה, 
עבורה ישועה ברורה ומובטחת!'

נס רפואי מפתיע
ככל הסיפור הזה, סיפר 
 , ו למארחי יסיג  טו הרב 
'קטונתי  וכשסיים אמר: 
מלברך, אך אם זכיתם לקיים 
בי מצות הכנסת אורחים, 
לא אני הוא המברך, אלא 
המצוה הפועמת בי, הכנסת 
האורחים שהטמעתם בחלבי 
ודמי, ובה יש את הכח לברך 
וכך אכן  ישועה.  ולפעול 
יקרה בעזרת השם, התחזקו 
נא והמשיכו להתפלל, ובזכות 
 – מצות הכנסת אורחים 
יזכה בנכם ברפואה שלימה, 
יאריך ימים בטוב ובנעימים, 
ואל תשכחו להזמין אותי 
לשמחות שיערוך בעזרת 
השם...' – סיים בחיוך רחב 

ומאיר...
בני הזוג התרגשו לשמוע את הדברים, ובעיקר - התחזקו והתעודדו כי 
בזכות המצוה יזכה בנם לרפואה שלימה. הם הבטיחו להתקשר ולעדכן, וכך 

אכן עשו - - - 
כמה חודשים חלפו, ולפתע - זמירות חדשות בפי הרופאים. הם החלו 
לרמוז על עתיד אופטימי, התחילו לדבר על נסיגת המחלה. עם כל שבוע 
שחלף - הלכו הסימנים החיוביים והתרבו, המחלה נסוגה לאחור, הגוף 

התחדש בתאים בריאים ומחודשים, ומצבו של הבן הלך והשתפר...
היתה זו התפתחות נדירה, 'נס רפואי' של ממש. ההורים הנרגשים ששמעו 
את הבשורות הטובות, כמעט יצאו בריקוד בתוככי חדר הרופא, עיניהם זלגו 
דמעות שמחה ונפשם כלתה בהודאה נרגשת לבורא רפואות. מהר מאוד 
נזכרו כי לא מזמן התברכו במצות הכנסת אורחים, והיא שהביאה את ברכת 

מחלק העיתונים: 
"הלא תבין כי 

בלעדיי, היה קשה 
לו לרבי שלום 

להעביר את הבוקר 
במחיצת ספריו 

בלבד. בזכותי נעים 
לו בביתו שלו!" - 

סיים בטון בוטח 
ומאושר...
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ה' וישועתו במעונם...
בהתרגשות אין קץ, התקשרו אל הרב טויסיג ועדכנו אותו בבשורות הטובות. 
מאז ועד היום, כמעט תשע שנים, ברכת הכנסת האורחים ממשיכה להוכיח 
את עצמה מעל ומעבר למשוער, והרב טויסיג מספר כי לא מזמן הוזמן 

להשתתף בשמחה שערך אותו אב צעיר, לרגל הולדת בתו החמישית...  
לפעמים מזדמנת לפנינו הכנסת אורחים, ואנו עומדים בפני התלבטות. 
בדיוק השבוע רצינו שבת שקטה, והאח התקשר שהוא רוצה לשלוח אלינו 
שלושה מילדיו... השבוע התחתן בן משפחה, אך בקושי אנו מצליחים לארוז 
ולנסוע להשתתף בשבת השמחה המשפחתית, ועכשיו - איך נוכל להכין את 

הבית לארח משפחה שלימה לשבת? 
הבה נעמיד את הסיפור הזה לנגד עינינו ונזכור, שאם נזדמנה לנו מצוה 
כזאת - נתנו לנו הזדמנות להתברך, העניקו לנו משמים מתנה, כרטיס זוכה 
לברכת שמים וישועת ה'. ברגע זה אנו ניצבים בפני הזדמנות שעשויה להיות 
הזדמנות חיינו, ומשמים מצפים שנאמר כן, נשוש ונשמח במצוה האהובה, 

ונפתח את ביתנו לאורחים ולברכת הבורא.
יותר ממה שהמארח עושה עם האורח, האורח מביא בכנפיו לבית  כי 
המארח. מבלי לחוש ומבלי להרגיש, אל האורח נלווית ברכת ה', האורח 
מגיע כשכיסיו עמוסים במתנות, אותן יפזר בין חדרי ביתנו... הבה נפתח לו 
את הדלת, נארח אותו בשמחה וכראוי, ונזכה במתנות האהובות והיקרות!

אורח צורם בתשלום...
אל ביתו של המגיד הנודע הגאון רבי שלום שבדרון זצ"ל, נכנס ביום מן 
הימים מקורבו, רבי אברהם טובולסקי, והביט בתמיהה במחזה המעניין. 

בצדו האחד של שולחן הסלון יושב רבי שלום, הוגה בתורה ושקוע בעומקה 
של סוגיא, ומעברו השני של השולחן, יושב יהודי עממי, וקורא פרקי תהלים 

בקול רם ובטון צורם במיוחד...
התפלא רבי אברהם לפשר המחזה, אך לא שאל דבר. כשנשנה הדבר במשך 
כמה ימים, פנה אל היהודי הזר וביקש להבין מה מעשיו כאן, מדוע הוא 

יושב בסלון ביתו של רבי שלום וקורא תהלים בקול כה גדול...
השיב הלה בגאווה גלויה: 'אני מחלק עיתונים, ומדי בוקר, בשעה שבע 
וחצי, אני כבר אחרי העבודה. חששתי שיהיה לי משעמם... הגיע רבי שלום, 
וביקש ממני לבוא לאכול ארוחת בוקר במחיצתו ולשבת לצדו לקרוא תהלים, 
כדי להנעים את האוירה בביתו, ובתמורה לשירות שאני מעניק לו - הוא 

משלם לי טבין ותקילין, אף שאני עושה לו הנחה...
'הלא תבין כי בלעדיי, היה קשה לו לרבי שלום להעביר את הבוקר במחיצת 

ספריו בלבד. בזכותי נעים לו בביתו שלו!' - סיים בטון בוטח ומאושר...
לפעמים יש אורחים, מסוגים שונים ומגוונים... לא תמיד קל לארח, לא 
תמיד קל להעניק ליהודי אחר נתח מהבית, חלק משעות העבודה... אבל 
הסיפור הזה, המופיע בספר 'קול חוצב', מלמדנו עד כמה כדאי וחשוב לארח 
גם אורחים מסוגים שונים, ועוד יותר חשוב - להעניק לאורחינו את התחושה 
הטובה והנעימה כי הם מנעימים את זמננו. כך נכניס אורחים בצורה מושלמת, 

ונזכה בברכת שמים המתלווה לאורחים, במידה מושלמת ומלאה!

)מתוך הספר 'פניני פרשת השבוע', הרב קובלסקי(

שליחת תגובות לכותב הטור הרה"ג רבי אשר קובלסקי שליט"א,

gmail.com@6182918 :כתבו ל

<<< המשך מעמוד 3 | על מידת הכרת הטוב המופלגת, של הגאון רבי חיים פנחס שיינברג זצוק"ל

אפילו לשמחות 'שלום זכר' שערך לנכדיו - חרג ממנהגו והשתתף שכן 
הרגיש משועבד לכל דבר שיכול להנותו ולשמחתו.

רבי אסא התמסר לתפקידו, להסיע את רבינו להיכן שיחפוץ, ורבינו השתדל 
ליסוע רק איתו. לעיתים רחוקות, כאשר היה ספק אם הוא עומד לבוא, היה 
רבינו ממתין, בודק ומברר שאינו מגיע, וכל זמן שהדבר אינו התברר מאן 

לעלות לאחרים, למרות שכה חס על כל שניה מזמנו, כידוע.
רבי אסא היה גם מספר על הנהגת הכרת הטוב של רבינו: בסביבת הישיבה 
בארה"ב, בשכונת 'בנסנהרט' בניו יורק, שכנו שתי מאפיות כשרות למהדרין. 
אחת המאפיות היתה מביאה כמה פעמים בשבוע לחמים ועוגות שלא נמכרו, 
ונשארו בסוף היום, לבני הישיבה. הבחורים נהנו מזה ונחסך כסף להנהלה. 
יום אחד נודע לבעל המאפיה, שרבינו קונה את שתי החלות לשבת במאפיה 
השניה, והוא תמה על כך באזני אחד הבחורים: "היכן הכרת הטוב?". הלך 
הבחור ושאל את רבינו על כך, ונענה: "אמנם הם עושים טובה חשובה 
לישיבה, ובהגיון ודאי שצריך היה לקנות אצלם, הסיבה שהוא קונה אצל 
השני, כי הוא משועבד אליו בהכרת הטוב, שכן בתחילת הקמת הישיבה נתן 
הלה הנחות לישיבה על הלחם שנקנה אצלו", ממילא מחוייב הוא בהכרת 

טובה קודמת.

הכרת הטוב לצאצאי מיטיביו לאחר עשרות שנים
היתה משפחה אליה הרגיש רבינו חוב הכרת טובה מיוחדת, ועד זקנה 
ושיבה מופלגת הקפיד להשתתף בשמחותיהם. פעם שאלו מישהו לפשר 
הנהגתו המיוחדת איתם והוא הסביר: "כשהוכנסתי ללמד בישיבת רבינו 
ישראל מאיר הכהן, היתה הישיבה חדשה והבסיס הכללי לא היה איתן. ראש 
הישיבה הגאון רבי דוד ליבוביץ זצ"ל, טיכס אז עיצה כיצד להשיג את הסכום 

הראשוני, שיאפשר את פתיחת הישיבה. היה זה לאחר שפעל בכוחות עצמו, 
וכיתת רגליו מבית לבית בשכונת מגוריו, ועדיין לא הצליח להעמידה על 
בסיס איתן. בשלב מסויים נענה לעצת ידידיו, לארגן לשם כך ערב התרמה 
מיוחד. באותו ערב תרמו כמה משפחות סכומי כסף, ורבי דוד החליט לעשות 
בצורה שכל סכום שהתקבל - יעמוד למשימה כלכלית מסויימת. אותה 
משפחה הרימה תרומה נכבדה במושגי אותם ימים, ורבי דוד הודיע להם, 
שסכום זה יהיה משכורותו של המשגיח במשך השנה הקרובה, לכן הרגיש 

הכרת טובה כלפיהם".
המעניין הוא, שטובה זו שלכאורה לא היתה ישירה לרבינו אלא לרבי דוד, 
וגם לא נועדה מראש דווקא אליו, אלא שרבי דוד העמידה לכך, בכל זאת 
הרגיש גם אחרי יותר משישים שנה שיעבוד מוחלט אליהם, עד כדי כך, 
שהרגיש עצמו מחוייב ללכת לכל השמחות של צאצאיהם עד זקנה ושיבה, 

בשמה של אותה הכרת טובה שלה זכה בצעירותו.
כיוצא בדבר, ארע פעם, שבחור שלמד באחת הישיבות ששוכנת בבנייני 
בית היתומים 'דיסקין' בירושלים, רצה להכנס לישיבת 'תורה אור'. הבחור 
היה טוב וראוי, אך מסביב היו סיבות שנראה היה במציאות שלא יתכן 
שיתקבל, או שהיה זה אמצע הזמן או לאחר סוף הרישום וכד', אך היות 
והבחור רצה מאד, ניסו ראשי הישיבה, הרבנים רבי נחום רוטשטיין ורבי 
אביגדור הכהן קווין, לבקש מרבינו שיקבל את הבחור לישיבה. רבינו אמר 
שאכן במציאות לא שייך, אך היות והישיבה שכנה בתחילת ימיה בארץ 
בבנייני 'דיסקין', ונהנתה מאדיבות ראשיה שלא ליטול ממנה שכירות, לכן 

הוא מרגיש משועבד לבקשת ראשיה, והוא מקבל את הבחור.

)מתוך הספר 'מגדלתו ומרוממתו'( 

<<<  dirshu@dirshu.co.il :קבל את הגיליון ישירות למייל <<< שלח מייל
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הגאון רבי זיידל אפשטיין זצ"ל, שומע בענוותנותו הלכות מעשרות מתלמיד
הרב ישראל ליוש

י רוּם לְבָבוֹ מֵאֶחָיו" )דברים י"ז, כ'(  "לְבִלְתִּ

דינים שונים צוותה התורה על מלך ישראל. האיסור להרבות סוסים, נשים, 
כסף וזהב. מצוות כתיבת ספר התורה והחיוב לקרוא בו כל ימי חייו. ובסוף 
כל ההלכות מסיימת התורה: "לבלתי רום לבבו מאחיו...". כתב ע"ז הרמב"ן, 
שהתורה באה לרמוז איסור 'גאווה' אפי' על מלך, שיש לו לכאורה סיבה 
להתגאות, שהרי הוא מרומם על כל העם, מכל מקום אל לו להתרומם 
ולהתגדל, אלא לבבו יהא שפל ככל אחיו הקטנים ממנו. כי הגאווה מידה 

אצל  ונמאסת  נה  מגו
האלוקים אפילו במלך, 
הגדולה  לבדו  לה'  כי 
לבדו  ולו  והרוממות, 

התהילה.
נמצינו למדים, כי התנהגותו 
של המלך בהכנעה ושפלות 
כלפי עמו, לא תפחית 
בעיניהם,  גדלותו  את 
אדרבה היא תרומם אותו 

בעיניהם.   
 

בספר 'האיש על החומה', 
מובא תיאור נפלא של 
הרב אליהו מרדכי זוננפלד 
זצ"ל, בנו הצעיר של הגאון 
רבי יוסף חיים זוננפלד 
זצ"ל, מביקור שערך אביו 

אצל הגאון רבי שמואל סלנט זצ"ל בערב יום הכיפורים, בבואו לקבל את 
ברכת השנה החדשה מפי רבי שמואל. וכדי לשמור על אווירת התיאור 

והאותנטיות שלה, אעתיק את לשונו מילה במילה:
"כד הוינא טליא, כבן עשר, זה היה כנראה בשנת תר"ס, אחרי פטירתו של 
הרב מבריסק, נלוויתי אל אמו"ר זצ"ל בערב יום הכיפורים, בכדי לקבל את 

ברכתו של רבי שמואל לשנה החדשה.
"אבי זצ"ל היה מעוטף כולו בלובן, ועל ראשו חבש השטריימל, וכשפניו 
להבים לקחני בידי, והוליכני דרך רחוב היהודים, אל מעונו של רבי שמואל 
אשר בחצר החורבה. בתחילה נתמלאתי חיל ורעדה, כי יראתי שמא לא 
אעצור כח, לראות איך ששני צדיקים אלה, נפגשים בערב יום הקדוש, אבל 
מאידך גברה בי סקרנותי, להיות נוכח במעמד נורא הוד כזה, של שני צדיקים 

אלה בערב יום הקדוש.
"כשנכנסנו ישב הרב הישיש על כורסתו כשכולו הפך לבן, ואנשי העיר 
נכנסים ויוצאים לקבל את ברכתו. מששמע רבי שמואל כי רבי חיים בא, 

הזדקף מיד מלא קומתו, הושיט ידו החוזרת לאבא מארי והזמינו לשבת.
"ישבו שניהם ושוחחו כמה רגעים, ואני עומד בצד מצונף בתוך עצמי, 
בבחינת 'רואה ואינו נראה', ועוקב אחרי תנועותיהם. בהתקרב שעת הפרידה, 
נחרדתי לראות איך שאבא מארי מחליק מכסאו בתנועה זריזה, ומתכופף 

תחת ידו של רבי שמואל – 'נו, רבי ברכני מר!'
"והיה זה מחזה מרטיט, איך שקומתו התמירה של אבא מארי, התכופפה 
מתחת לכפות ידיו החיוורות והרועדות של הישיש עם העיניים הכבויות, 
וכאילו ביטא בכך את התבטלותו, בפני הגאון הישיש יושב על מדין למעלה 

משישים שנה.
"שם רבי שמואל כפות ידיו על ראשו של אבא מארי ובירכו, וכשהזדקף 
אבא וביקש ללכת, נהפך הסדר ורבי שמואל התכופף ופנה לאבא מארי: 

'ועתה יברכני מר!'
"משניסה אבא מארי להשתמט, תפס רבי שמואל את ידיו של אבא ושמן 

על ראשו, ולא הסירן עד שאבא גמר את ברכתו.
"לאחר שנים רבות כששחזרתי לעצמי מעמד מלא הוד זה, הרהרתי: 'מעולם 
לא נראתה קומתם כה גבוהה ומלאת שגב, כמו באותם רגעים, בעת ששני 

ענקי רוח אלה הנמיכו את קומתם זה בפני זה'".

סיפר תלמידו של המשגיח 
הגאון רבי זיידל אפשטיין 
זצ"ל: "כמה ימים לאחר 
שרבינו הגיע לארץ ישראל, 
נכנסתי לבקרו. כדרכו 
קיבל אותי הרב במאור 
פנים, הגיש לי כוס שתיה, 
ומרוב ענוותנותו התנצל 
שהוא מקווה שההכשר 
של השתיה טוב עבורי, 
בארץ  חדש  הוא  שכן 
ישראל, ועדיין לא בירר 
על אלו כשרויות סומכים 

כאן.
"תוך כדי שיחתנו נכנס אל המשגיח יהודי נוסף, שבא אף הוא להקביל 
את פני רבינו. רבינו קיבל אף אותו במאור פנים, וגם הוא כובד בכוס שתיה.
היהודי האורח אמר לרבינו: 'רבינו חדש בארץ ישראל, יתכן ואינו יודע 

עדיין כיצד יש לעשר, אוכל להראות לרבינו כיצד מעשרים?!'
"נדהמתי מעזות פניו"– מספר התלמיד – "והתאפקתי שלא לומר לו כלום. 
האורח המשיך ואמר: 'אפשר לקרוא גם לרבנית, שגם היא תלמד כיצד 
מעשרים'. הוא ביקש כוס יבשה והראה בדיוק איך מעשרים. רבינו התעניין 

בדבריו והאזין להם בקשב רב.
"תוך כדי הרצאתו, הניחה הרבנית את ידה על השולחן ונשענה עליו. 
והאורח, בחוסר עדינותו, ביקש ממנה להוריד את היד מהשולחן כי זה מפריע 
לו בעבודתו. כשסיים את הרצאתו, פנה שוב לרבינו באדיבות: 'האם דבריי 

הובנו?', ומשנענה בחיוב, בירכם לשלום ויצא מן הבית.
'בקושי רב עצרתי עצמי מלגעור בו  זיידל:  "לאחר שיצא, אמרתי לר' 

ולהוכיחו על עזות פניו! הכיצד רבינו מוחל על כבוד התורה?'
"'אינני מבין אותך' – ענה לי הרב – 'אתה רואה שיהודי נהנה, מדוע זה 

מפריע לך?'...".

לשליחת תגובות לכותב הטור הרב ישראל ליוש 

israel.layosh@gmail.com -כתבו ל

הרהרתי:  זה,  הוד  מלא  מעמד  לעצמי  כששחזרתי  רבות,  שנים  לאחר 
"מעולם לא נראתה קומתם כה גבוהה ומלאת שגב, כמו באותם רגעים, 

בעת ששני ענקי רוח אלה הנמיכו את קומתם זה בפני זה"
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הרב שקיבל שוחד ערך סעודה, וספר את הכסף לעיני כל, ומעשה הנס של רבי חיים כפוסי
הרב מרדכי שטוב

ח שֹׁחַד" )דברים ט"ז, י"ט( "וְלֹא תִקַּ
שניים מעשירי העיר קראקא רבו בניהם על סכומי כסף אדירים, וסיכמו 

ביניהם כי העניין יוכרע אצל הרבי ר' העשיל, שהיה בזמנם רב העיר.
מספר ימים לפני דין התורה, הגיע אחד מהגבירים אל הרבי, והביא לו 
מאה דינרים, סכום כסף עצום באותם הימים, תוך כדי שאומר: "יראה 

הרב לדון היטב בדיני, כאשר אבוא לפניו".
מיד כאשר יצא העשיר, ביקש הרבי ר' העשיל מהרבנית להכין סעודה 

גדולה, ולהזמין את כל צאצאיהם. 
ישבו כל המשפחה לסעודה גדולה בסתם יום של חול, ולא הבינו לשם 
מה נאספו ליום חג. והנה באמצע הסעודה רבתה הפליאה עוד יותר, 
כאשר הרבי ר' העשיל החל למנות לעיניהם מאה דינרים, סופר אותם 
לאט, ומפרט מה אפשר לקנות בסכום זה, ועד כמה נדיר להרוויח ככה 
סתם כזה סכום עצום. ואז פתח ואמר: "זימנתי לכאן את כולכם, שתיראו 
במו עיניכם מהו שוחד, ואנו עושים סעודה על השמחה בקיום רצון 
הבורא!", ותיכף ומיד ביקש מהשמש לקרוא אליו את הגביר, וזרק את 

הכסף בפניו והוכיחו קשות.

חשש שוחד 
סיפר פעם רבי חיים יעקב הלפרין, שהיו הולכים הוא והסטייפלער אל 
ה'חזון איש', ובדרכם היה הסטייפלער מבקש לפעמים סיגריה מרבי חיים 
יעקב. באחד ימים היה לרב הלפרין דין ודברים אם אדם אחד, שביקש 

שהסטייפלער יהיה הבורר ביניהם.
למרות שבסופו של דבר הסטיילפער לא היה הבורר, הפסיק לקחת 
סיגריות מרבי חיים יעקב, כיוון שיש צד שיהיה בורר בעסקיו, כבר חשש 

מחשד שוחד.
הזהירות הגדולה מקבלת שוחד, נלמדת בגמרא ב'כתובות', שם מסופר 
על אדם שהביא לרבי ישמעאל בן אלישע 'ראשית הגז', ושאל אותו רבי 
ישמעאל מהיכן בא, והשיב לו ממקום פלוני, שאל רבי ישמעאל האם 
לא מצאת למי להביא ראשית הגז עד לכאן? אמר האיש: "היות ויש לי 
דין תורה אצלך, אמרתי שבדרך אגב אביא אליך את ראשית הגז". פסל 
רבי ישמעאל את עצמו מלדון בדינו, ומינה אחרים תחתיו, אך בתוך הדין 

ודברים כל הזמן חשב לעצמו: "הלוואי ויטען כך וכך ויזכה בדין".
אמר ר' ישמעאל בר אלישע: "תיפח נפשם של מקבלי שוחד, ומה אני 
שלא נטלתי, ואם נטלתי שלי נטלתי, כך, מקבלי שוחד על אחת כמה 

וכמה."...
ומובא שם יותר מכך: מעשה מרבי ישמעאל ברבי יוסי, שאריסו הקדים 
להביא לו את הפירות ביום אחד, וכבר ראה בזה שוחד ופסל עצמו מלדון 

בדינו.

מעשה הנס לרבי חיים כפוסי
מובא בספר 'מעשה צדיקים', מעשה על הרב הדיין רבי חיים כפוסי, 
שהיו קוראים לו כולם, גם בני ברית וגם מי שאינו בן ברית, 'בעל הנס'. 

ומהיכן הגיע לו שם זה? מפני מעשה שהיה:
רבי חיים היה דיין ומורה צדק במצרים, וברבות השנים חלה בעיניו עד 
שנתעוור, והיו בקהל מי שריננו אחריו שמן הסתם לקח שוחד, והתקיים 
בו הכתוב "כי השוחד יעוור" - כפשוטו ממש. כאשר הגיעו הרינונים 
לאוזניו, התרעם מאוד, וביום שבת קודש באמצע התפילה, קם על עומדו 
והכריז: "שמעתי דיבת רבים, אשר יחדיו ירננו על כי לקחתי שוחד ח"ו, 
ועתה אם אמת הדבר, יישאר הדבר תמיד והענן יכסנו )כלומר אשאר 
עיוור לתמיד(, ואם הייתי נזהר בכך יאירו עיני כבתחילה", וכך היה שחזר 

מאור עיניו ויהי לנס.
וגם העיד עליו הרב החיד"א, שחתימתו בעת שנסתמא הייתה גדולה, 
וניכר שחותם על סמך אומדן ולאחר מכן משנתרפא, חתם בכתב קטן 

מאוד וכך חתם: "ה' נסי חיים כפוסי". ועד היום אם נשבע אדם, אפילו 
נוכרי על קברו שבועת שקר, מיד נענש. ויש קבלה ביד התושבים שהמתפלל 

על קברו מיד נושע.

היצר הרע משחד
בפרשתנו כתוב "כי השוחד יעוור עיני חכמים", ואילו בפרשת משפטים 
כתוב: "כי השוחד יעוור פקחים", מה ההבדל בין הלשונות? מסביר הגר"א: 
פיקח הוא חכם בהגיו,ן שהשוחד מעוור את עיניו מלראות את ההיגיון, 
ואילו החכם הוא חכם בהלכה, שהשוחד גורם לו לסילוף, לראות ההפך 

מההלכה הנכונה. 
מביא בילקוט 'לקח טוב' בשם בעלי המוסר, שכך הדבר גם במידות: 
האדם מקנא וחומד, ובשכלו הוא מוצא אלף תירוצים מדוע מותר לו 
לעשות כך וכך, ובכך הוא מעוות את כל אורחות חייו ועוד חושב שהוא 

בדרך הנכונה.
וכפי שאומר ה'שפת אמת': היצר הרע משחד את האדם לחשוב שהוא 
בסדר, כגון שמאוד מגדיל בעיניו מעשה טוב שעשה, או תפילה מיוחדת 
שהתפלל, ומשכנע אותו על חשבון זה לזנוח את שאר עבודתו בדברים 

אחרים.
ומה התיקון ללקיחת שוחד מהיצר, ששכנע אותנו במילים טובות עד 
כמה אנחנו בסדר? מסביר ה'שפת אמת': התיקון הוא על ידי "צדק צדק 
תרדוף", שאם על ידי לקיחת השוחד ממנו היה ריפיון בעבודת ה', על 
ידי הרדיפה אחר האמת והימנעות משוחד היצר, נוכל להגיע לידי פקיחת 

העיניים.
במאמר המוסגר ראוי להוסיף כאן, מה שאמר בשם רבי בונים מפשיסחא, 
ששאלו אותו תלמידיו, כיצד ייתכן שלהשיג את האמת יותר קשה מלהשיג 
את השקר, והרי ידוע שלשקר אין רגליים וכיצד יש לו קיום בכלל? והשיב 
להם: "נכון שלשקר אין רגליים, אבל אלו שרודפים אחר השקר, רודפים 

אחריו באמת ואנחנו לא רודפים אחר האמת באמת"...
לשליחת תגובות לכותב הטור הרב מרדכי שטוב

  h4130789@gmail.com

למה הסטייפלער הפסיק לקחת סיגריות מהרב הלפרין? 
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המשקל ו'החדר כושר' שגרמו למשגיח ממיר לברוח מאמריקה...
הרב בנימין גולד

יב אֶת הָעָם מִצְרַיְמָה, לְמַעַן הַרְבּוֹת סוּס" )דברים י"ז, ט"ז( ה לּוֹ סוּסִים וְלֹא יָשִׁ "רַק לֹא יַרְבֶּ
יש לדקדק מדוע בתחילת הפסוק כתוב "לא ירבה לו סוסים" לשון רבים, 

ואילו סיום הפסוק הוא "למען הרבות סוס" לשון יחיד?
בספר אוצרות התורה הביא בשם מרנא החפץ חיים לבאר, כי בטבע האדם 
שאף שהוא נרתע בפעם הראשונה מעבור עבירה או דבר איסור, אבל אחר 
שעובר פעם אחת, הרי שיש אצלו כבר את ה'נעשית לו כהיתר' וכבר אין לו 

את הרתיעה והזהירות כמו בפעם הראשונה.
וכך יתכן שבתחילה יזהר אדם מלעבור על דבר איסור בשביל ריווח מועט, 
ורק בעבור ריווח גדול לא יעמוד בנסיון, אבל אחרי שעבר פעם אחת על 
עבירה בעבור ריווח גדול, כבר הוקל הדבר בעיניו ואף בשביל ריווח מועט 

וזעום, הוא יעבור מבלי משים, כי כך הוא בטבעו.
וזה באה התורה ללמדנו, בצווֹתה על המלך בישראל שלא ירבה לו סוסים, 
שהרי בתחילה ודאי שלא יתפתה לרדת מצרימה בשביל סוס אחד, אלא 
בשביל ריבוי סוסים, אבל אומרת התורה שצריך לדעת שאם הוא ירד בשביל 
הרבה סוסים כי לא יוכל לעמוד בפיתוי, הרי שבמעשה זה, הוקל האיסור 

בעיניו והוא כבר ירד גם בשביל סוס אחד!
כך הוא טבעו של אדם, שאחר שהותר אצלו הדבר אף בעבור סיבה גדולה, 
הרי כבר הוקל בעיניו לעבור על האיסור גם בשביל ריווח מועט, וכך דרכו 
של היצר, שמפתה את האדם לעשות איסור ולשכנע את האדם כי יש כאן 
ריווח גדול ולא כדאי להפסיד בשביל זה, ובודאי שלא יבא מזה להכשל 
במקרים אחרים וכו', אבל בתחכומו הוא יודע שזו הדרך להביא את האדם 
להתיר בעיניו כל איסור אפילו בעבור נזיד עדשים, כי הפעם הראשונה היא 

קשה אבל לאחר שהותרה נעשית כהרגל וכחולין, ה' ירחם.
 מסופר על הח"ח, שבזמן מלחמת העולם הראשונה היה צריך לברוח לכל 
מיני עיירות רחוקות, פעם אחת בשבתו באחת העיירות בלכתו לבית הכנסת 
בליל שבת, ראה יהודי שמחלל שבת, הדבר פגע מאד בח"ח והוא נכנס לבית 
כנסת הסמוך והתחיל לבכות בקול מר על כך שבגיל זקנה הוא היה צריך 
להכשל במראה כזה מזעזע של יהודי שמחלל שבת, לא יאומן עד כמה 

היתה קדושתו של מרנא הח"ח שלא ראה כל ימיו חילול שבת!!
בשבת שניה המחזה חזר על עצמו, ובדרך ראה הח"ח חילול שבת והוא 

נכנס לבית כנסת ובכה בכי מר על מר גורלו!!!
בשבת השלישית שוב חזר המחזה על עצמו ונכנס הח"ח לבית כנסת 
הסמוך ובכה בכי גדול יותר מאשר בכה בשני פעמים הראשונות, כששאלו 
אותו מה השתנה שהפעם הבכי גדול יותר? והשיב כי בפעמים הראשונות 
בכה על ראית החילול שבת ועכשיו בפעם השלישית בוכה הוא יותר על זה 

שזה כבר לא מפריע לו כמו בתחילה.
ממה פחד הח"ח, מכח ההרגל הנורא, המרדים לאדם את כל חושיו והרגשיו 
עד שלא מרגיש רח"ל ברע וממילא קשה לו להזהר ממנו. בפעם הראשונה 
העבירה נראית לאדם נוראה, והוא נזהר עד מאד, בפעם השניה כבר ירד 
קצת וכן הלאה עד שנאבד ממנו רגש הזהירות וחומר האיסור של העבירה.
ישנו גם מעשה ששמעתי נפלא ביותר על המשגיח ר' יחזקאל לוינשטיין 
זצ"ל. סיפר הגאון ר' שבתאי פרנקיל ]ר' אליעזר ספראי בשמו[ שכשר' 
יחזקאל לוינשטיין זצ"ל הגיע עם ישיבת מיר לאמריקא משנחאי שבמיר, 
היה באמריקא תקופה מאד קצרה ורצה מיד לעזוב לארץ ישראל, וניסה ר' 
שבתאי פרנקל להניאו מכך שישאר באמריקא וינסה להקים ולקומם את 

עולם התורה ששם.
ר' חצקל זצ"ל התנגד מאד, ואמר לו על כך ווארט נפלא על סיבת הדבר: 
שכתוב בפרשת ויצא – שאמר יעקב לרחל ולאה 'והנה פני אביכם לא כתמול 
שלשום', ושאל ר' חצקל זצ"ל, וכי מה שייך להגיד על שיכור שפניו לא 
כתמול וכי אתמול או שלשום הוא היה פחות שיכור? אלא הכונה שיעקב 
כשבא לבית לבן הרגיש גועל בנפשו, כאשר שיא הקדושה בעולם 'יעקב 
אבינו' נכנס למקום הטומאה של ע"ז בעולם, הרגישה נפשו בגועל עצום, 
והרגיש שלא יכול להשאר שם, והנה עבר יום-יומים, ופתאום הנפש כבר 
התרגלה וכו', אמר יעקב, והנה פני אביכם אינו כתמול שלשום, והכונה, 
שאצלי זה כבר לא נורא כמו היום הראשון, פניו כבר לא כאלו נוראות, וזה 
כבר חמור מאד כי זה מראה שהתרגלתי לטומאה במקצת, ואם אשאר במשך 

הימים כבר לא הרגיש כלל בניגוד הטומאה לקדושה רח"ל.
אמר ר' חצקל זצ"ל, אני כשבאתי לאמריקא הרגשתי בתחילה ממש גועל 
נפש! הרגשתי שאיני יכול להשאר כאן ואפילו יום אחד, והנה חלפו כמה 
ימים ואני מרגיש שזה כבר לא כ"כ נורא, זו הסיבה שאני רוצה לברוח כמה 
שיותר מהר אם אני כבר לא נגעל כ"כ מהחומריות של אמריקא אז הפשט 

שאני מתחיל להתרגל לזה! וזה נורא!
ושאלו ר' שבתי פרנקל: ולמה אמריקא כ"כ גורמת לרב גועל בנפשו? וענה 
ר' חצקל זצ"ל: כשאני באתי לאמריקא, ראיתי שמנהג האנשים כאן שכשהם 
קמים בבוקר וכשהם הולכים לישון בלילה, הם שוקלים את עצמם ועושים 
חשבון לראות האם עלו בקילו או ירדו, איזה לחץ... אם המשקל לא מראה 
על ירידה רצויה אז רצים מיד לחדר כושר ועושים עוד סיבוב... וככה כל 
החיים מסביב המשקל... ואנחנו בליטא באוירת הישיבות הקדושות, למדנו 
שכל יום בבוקר ובלילה לומדים חובת הלבבות ועושים חשבון נפש האם 
קיימנו המצוות כתיקונם או לא. אנו כל בוקר וערב שקלנו את עצמנו במשקל 
רוחני איני יכול לראות אנשים שכל בוקר וערב שוקלים את גופם במשקל 

גשמי.
זה הרגש דק של גדולי ישראל שפחדו עד אימה מכח ההרגל...... סוסים 

הופכים אחרי הפעם הראשונה לסוס!

בנפשו?  גועל  לרב  גורמת  כ"כ  אמריקא  ולמה  פרנקל:  שבתי  ר'  ושאלו 
וענה ר' חצקל זצ"ל: כשאני באתי לאמריקא, ראיתי שמנהג האנשים כאן 
את  שוקלים  הם  בלילה,  לישון  הולכים  וכשהם  בבוקר  קמים  שכשהם 

עצמם ועושים חשבון לראות האם עלו בקילו או ירדו, איזה לחץ...
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הרב צבי וינברג // פנינים על פרשת השבוע

עָרֶיךָ" )דברים ט"ז, י"ח( כָל שְׁ ן לְךָ בְּ תֶּ "שֹׁפְטִים וְשֹׁטְרִים תִּ
       בתפילת "יקום פורקן" שאנו אומרים לפני 
תפילת מוסף של שבת, אנו מבקשים שתהא ישועה 
מן השמים וכו' למנהיגי העם ובתוכם אנו כוללים את 

"דייני דבבא".
   מי הם אותם "דייני דבבא"?

   בפשטות יש לומר ש"בבא" בארמית פירושו "שער", 
וא"כ "דייני דבבא", אלו הדיינים היושבים בשער העיר, 
כמו שנא' כאן שופטים ושוטרים תתן לך בכל שעריך, 
וכן מצאנו בכמה מקומות בתנ"ך, שהשופטים יושבים 
בשער העיר, וכן פסק הרמב"ם )הל' סנהדרין פ"א ה"ג( 
"ומעמידין בכל עיר ועיר מישראל שיש בה מאה ועשרים 
או יותר סנהדרין קטנה ויושבת בשער העיר שנאמר 

)עמוס ה,טו( 'והציגו בשער משפט'".
אולם יש שפקפקו בפירוש זה, משום שתפילת 
'יקום פורקן', נתקנה בתקופת הגאונים, ובתקופה זו 
כבר לא נהג המנהג שהדיינים יושבים בשער העיר, 
אלא שהיה להם מקום מיוחד במרכז העיר למושב 

בית הדין.
   ולכן יש שרצו לפרש )ראה בקובץ כתבי אגדה 
לרבי אברהם שטרן זצ"ל מונטריאול תש"ז ח"ב עמ' 
רפו( ש"דייני דבבא", הם דיינים הבקיאים באופן 
מיוחד בדיני ממונות, וכיון שדיני ממונות נמצאים 
בעיקר בג' הבבות, דהיינו בבא קמא, בבא מציעא, 
ובבא בתרא, לכן נקראים 'דייני דבבא' ע"ש ג' הבבות.

א מַמְלַכְתּוֹ" )דברים י"ז, י"ח-י"ט( סֵּ בְתּוֹ עַל כִּ "וְהָיָה כְשִׁ
    כותרת עמוד ייחודית נתגלתה במהלך חפירות שנערכו בצמוד להר 
הבית בירושלים. הכותרת נתגלתה בתוך מפולת, שהתגלגלה ככל הנראה 
מראש הגבעה הסמוכה, אולי מהר הבית עצמו, או ממתחם העופל הסמוך 

שמשערים שבו ניצב ארמונו של שלמה . 
 

   חשיפת כותרת זו מתקופת ראשית המלוכה בישראל, גילתה כי עיצוב 
זה היה קיים בארץ ישראל מאות שנים, לפני שהגיע ליוון ולרומא.

   בספרו 'ארכיאולוגיה תנכי"ת' )חלק ג'( עומד הרה"ג זמין כהן שליט"א 
על דבר נפלא, שאם ניתן דעתנו היטב למראה הכותרת מצידה הקדמי 
והאחורי, נראה בבירור שההתעגלות בשולי האבן משני צדדיה אינה עיטור 

סתמי, אלא נועדה לעצב צורה של שני גלילי מגילה.
    וליתר דיוק, הכותרת מעוצבת בצורת מגילה אחת פרושה, ששני גלילי 

יריעות משני צדדיה, בדומה למראה ספר תורה פתוח!
 

   יש להניח בהסתברות רבה כי כותרות מסוג זה שימשו כותרות לעמודים 
בהיכלות המלך שלמה.

   לאור זאת, הדעת נותנת כי שלמה המלך החכם באדם בכבודו ובעצמו, 
הוא שעיצב את כותרות מראה ספרי התורה בראש כל העמודים שבבנייני 
מלכותו, באופן שכל המביט בכותרות שניצבו בראש כל עמוד בהיכל שלמה, 
ראה לפניו מראה מרשים של ספרי תורה רבים פתוחים מתנשאים מעליו! 

זאת לכבוד ולתפארת התורה, העומדת בראש מעייניו של כל יהודי.
   בנוסף לקשר האישי של כל יהודי עם ספר התורה, המהווה ספר הוראותיו 

של הבורא, כיצד לנהוג בכל מהלך ובכל מצב בחיים, מלך ישראל נצטווה 
בתורה להכפיף את עצמו עוד יותר לתורה, וליזום יוזמות שיזכירו לו היטב, 

כי על המלך היהודי להיות 
שונה ממלכים עריצים שונים, 
מלכותם  לכס  עלו  שמאז 
התאכזרו לנתיניהם, בתחושה 
כי אין דיין מעליהם. עליו לזכור 
כי מלך בשר ודם הוא, הכפוף 
ככל אדם אחר להוראות הבורא 

בתורתו.
   כפי שנתבארו פרטי מצוות 
ספר התורה של המלך )סנהדרין 
לו ספר  "וכותב  פ"ב מ"ד(  
תורה לשמו. יוצא למלחמה – 
הוא   – נכנס  עמו.  מוציאה 
מכניסה עמו. יושב בדין – היא 
עמו. מיסב – היא כנגדו, שנאמר: 

ל יְמֵי חַיָּיו'". 'וְהָיְתָה עִמּוֹ וְקָרָא בוֹ כָּ
   מובן מעתה כי שלמה המלך, הגדול משאר המלכים, אשר כל פעולותיו 
כמו חכמתו העצומה היו מונומנטליות, וכפי שבבית המקדש הוסיף עשר 
מנורות זהב למנורת הזהב העיקרית, שנעשתה על ידי משה רבנו, ביקש 
להדגיש עוד יותר את הישענותו על ספר התורה, ועיטר את ראשי כל עמודי 

ארמונו במראה ספרי תורה.

מי אלו "דייני דבבא" הנזכרים בתפילת 'יקום פורקן'?

כותרות העמודים בארמונות שלמה המלך היו בצורת ספר תורה פתוח

האם ראוי לשקר כדי להוציא את האמת לאור?  
האם שייך לכבד הורים במחשבה?  
מדוע די בזכות 'שמע ישראל' כדי לנצח במלחמה?  
כיצד היינו סבורים לומר שיש לשמוע בקול ההורים לעבור על דברי תורה?  

כל התשובות בספר 'דרש דוד על התורה והמועדים' לרכישה התקשרו 02-5609000

  zmw100@gmail.com - להערות והארות ולקבלת גליון קב ונקי המורחב
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 הרה"ג רבי מרדכי הלוי שוורצבורד שליט"א
מורה הוראה נאות שמחה – מודיעין עילית

זווית הלכתית 
ב'דף היומי'

בפתיחה למסכת מנחות נלמד להכיר את שיעורי המנחה בשיעורי זמנינו להלכה 

המנחות בשיעורי זמנינו

כמות הסולת
המנחה שיעורה בעשרון כפי שמפורש במקרא, ורוב המנחות שיעורם עשרון 
אחד, ומנחת נסכים הבאה עם קרבן, לכבש עשרון אחד, ולאיל שתי עשרונים, 
ולפר שלשה עשרונים, והמתנדב מנחה אינו יכול להתנדב פחות מעשרון 

אלא עשרון שלם או כמה עשרונים שלמים.

כמות השמן
כמות השמן לוג שמן לעשרון ובמנחת נסכים השמן מרובה יותר כמפורש 
בכתובים וכולם שיעורים בלוגים שלמים לא פחות מלוג וכן אין לוג וחצי 

אלא שלש וארבע לוג.
מעתה חובה עלינו לברר את שיעור העשרון סולת ולוג שמן במדויק שלא 

לפחות ואף לא להותיר.

שיעורי עשרון להפרשת חלה
העשרון הוא שיעור עיסה להפרשת חלה, וכפי שהוא שמושי בהלכות של 
הבית היהודי, כך ידוע חלוקי הדעות שבו, שלדעת החזו"א שיעורו שתים 
ורבע ק"ג קמח, ולדעת הגר"ח נאה השיעור הוא קילו ושתי שליש, ויש 
מחמירים עוד להפריש בלי ברכה מקילו ומאתיים גרם, והדבר תלוי בדעת 
הנודע ביהודה שהביצים שבזמנינו נתקטנו מזמן חז"ל למחצה, ושיעור 
כביצה הוא שתי ביצים שלנו, והמשנה ברורה סי' תפ"ו הכריע שבדאורייתא 
יש להחמיר כשיעור הגדול כדעת הנודע ביהודה וסיעתו, ובדרבנן אפשר 
לסמוך להקל כפי הביצים של ימינו, והחזון איש נקט לעיקר כהנודע ביהודה, 
אך כתב )באו"ח סי' ל"ט סוף ס"ק ט"ו( שבמקום שיוצא קולא ע"פ השיעור 
הגדול בשל תורה, כגון חולה שאוכל פחות מכשיעור ביום כיפור, יש להחמיר 

כפי השיעור הקטן.

שיעור רביעית ולוג במידות ימינו
לגבי לוג הוא תלוי בשיעור רביעית של קידוש, שהלוג הוא ארבע רביעיות, 
 86 150 סמ"ק, ולהגר"ח נאה השיעור  ולדעת החוז"א שיעור רביעית הוא 
סמ"ק, יוצא ששיעור לוג להחזו"א הוא 600 סמ"ק ולהגר"ח נאה 344 סמ"ק.
מה שכתב המשנ"ב שבדרבנן מועיל השיעור הקטן, אין הכוונה לשיעור 
הגר"ח נאה אלא לביצה של ימינו של החזו"א שיעורה ב-50 סמ"ק וזה קטן 

משיעור הגר"ח נאה.
ממילא בשיעור עשרון סולת ולוג שמן למנחה השיעור הכי קטן הוא חצי 
2.250 ק"ג סולת ו600 סמ"ק  משיעור המקובל ע"פ החזו"א והכי גדול זה 

שמן.

דין ריבה סולת ושמן במנחה
עתה נבאר בתמצית את ההלכה בריבה סולתה ושמנה של המנחה, כפי 

שיבואר בהמשך הסוגיות במסכת מנחות.
לגבי הסולת אמרינן בדף עו: שמנחות שריבה במדת עשרונן פסולות 
ופירש"י שהוסיף מעט על העשרון ועשאו גדוש, וטעם הפסול פירש כיון 
שהקומץ נקמץ מכל המנחה הגדולה ויוצא שהחלק שכנגד העשרון אינו 
קומץ שלם, והתוס' חולקים ומפרשים שעשה ארבע עשרונים במקום שלש 
במנחת נסכים לפר, כי גזירת הכתוב שהשיעור הנאמר בהם מעכב, ולדבריהם 
נראה שאין חסרון אם הוסיף על העשרון במנחת נדבה, וכן נקט הליקוטי 
הלכות בדעתם, והרמב"ם פי"ה ממעה"ק ה"ה כתב שכל המנחות ששיעורים 
בעשרון לא פחות ולא יותר, למד הלקוטי הלכות בדעתו שסובר שאסור 

להוסיף מעט על העשרון.

החזו"א מנחות )סי' כ"א סקי"ג( הביא כמה הוכחות שתוספת סולת פוסלת 
את המנחה, וכתב שמש"כ תוס' )דף י:( שאין רגילות לצמצם העשרון שלא 
יהא בו מעט יותר, הכוונה כמה שאי אפשר לצמצם, אבל תוספת הניכרת 

פוסלת ע"ש.
לגבי ריבה שמנה, דעת רש"י ותוס' לקמן )דף יא:( דפסול בכל שהוא, 
והרמב"ם )פי"א מפסוה"מ ה""ט( סובר שניתן להוסיף עד שני לוגין לעשרון.

כיצד נביא מנחה בספק שיעור
מעתה להסוברים דאפשר להרבות בסולת ושמן יוכל להביא כפי השיעור 
הגדול לחומרא על דעת שאם סגי בפחות מזה יתקדש התוספת כדין מותרות 
המנחה, אך להסוברים שאי אפשר להוסיף על המנחה, יוצא שאם יביא את 
השיעור הקטן יפסל לפי הצד שהשיעור שהוא גדול, ואם יביא בשיעור 

המרובה יפסל משום ריבה סלתה ושמנה.

עצת הגר"א גניחובסקי זצוק"ל
בשאלה זו זכיתי לדון בפני מו"ר הגר"א גנחובסקי זצ"ל והשיב ע"ז פתרון 
נפלא שיש לעיין שיוכל להביא ב' מנחות אחת בשיעור הגדול ואחת בשיעור 
הקטן, ]ולמשנ"ת יצטרך כמה שיעורים[, ויתנה שהאחד הוא הקדוש והמנחה 
שאינה כשיעור אינה קדושה ויעלה אותה על המזבח להשרף לשם עצים 

להבערת אש המזבח.

ונראה כוונתו שיש לעיין בעצה זו משום קמיצת חולין בעזרה, ומצינו בב"ב 
)דף פא:( לגבי ספק בכורים שהגמרא דנה כיצד יכניסום לעזרה לצד שאינם 
ביכורים הרי זה חולין בעזרה, ופירשב"ם שיש איסור בכל הכנסת חולין 
לעזרה ותוס' פירשו שכשעושה בהם עבודה זה אסור, והגמרא אומרת 
שיקדישו אותם ויפדו לצורך אכילה, ובמנחה שנאכלת רק בעזרה א"כ כשיפדו 

תהיה נאכלת חולין בעזרה.

עוד מצינו בזבחים דף עז. לגבי הבאת לוג שמן לספק מצורע בתנאי של 
נדבה, והגמרא דנה שיקדיש ויפדה, והגמרא שואלת שזה חולין בעזרה ע"ש 

היטב ובתוס', ושם נתבאר גם דין העלאה לשם עדים ע"ש.

ומשיח צדק ואליהו זכור לטוב יורונו האמת ויפשטו כל הספיקות ויבררו 
את השיעורים על דיוקם.
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כל ההלכות, הטעמים והמנהגים על תקיעות חודש אלול

לתקוע מיום ב' של ר"ח אלול בתפילת שחרית בשופר )טור תקפא, א(. 
רמז למנהג לתקוע בחודש אלול על פי מה שהביא הבית יוסף בסימן תכב 
בשם הגאונים רמז לאמירת הלל בר"ח ממזמור תהילים קנ "הללו אל 
בקדשו" י"ב פעמים הללו כנגד י"ב חודשי השנה ולכן כופלים 'כל הנשמה' 
כנגד חודש העיבור ]אדר ב'[ ולפי זה "הללו בתקע בשופר", מכון כנגד חודש 

אלול )קצה המטה תקפא כ(.
שופר: שופר מלשון שפופרת, כלומר דבר חלול, ולא כל דבר נחשב כחלול 
אלא דוקא קרן של בהמה וחיה לחלוטין שכך הם בטבעם שיוצא עצם אחת 
מראשו ועליו תקוע עצם חלול והעצם החלול נקרא שופר )חיי אדם כלל 

קמ א(.
הטעם שאין מברכים שהחיינו על עשית שופר כמו שמצאנו לגבי סוכה 

שמברך שהחיינו 
משום שהוא להרבה שנים בשונה מסוכה דנעשית בכל שנה )ערוה"ש 

תרמא ב(.

הטעם שאין מברכים על תקיעה זו

אע"פ שתקיעת שופר בחודש אלול הוא מתקנת חכמים )כדמשמע מלשון 
הפרד"א פרק מ"ו( אין מברכים על התקיעות לפי שהוא רק להזכיר את 
התשובה, וכמו שאין מברכים על התענית בימים שמתענין ומתריעים הגם 

שהם מהתורה )אמרי אמת דף נה טו(.
טעם אחר: לפי שתקיעות אלו הם רק הכנה לר"ה, שתקיעות אלו נועדו 
להכין את הלב כדי שנוכל לקבל התקיעות דר"ה, ואין מברכים על הכנה 
למצוות, וסומכים על הברכה של עיקר המצווה שהם התקיעות של ר"ה 

)אדמו"ר רבי אברהם מסוכטשוב נאות דשא(.
טעם אחר: כמו שמצאנו בשמיני עצרת דיושבים בסוכה ואין מברכים 
והטעם משום שלא יראה כבל תוסיף ה"ה הכא אין מברכים כדי שיהא ניכר 
שהתקיעות הם רק לקיים המנהג ולא למצווה )שו"ת תשובות והנהגות חלק 

ד סימן קלד(.
ברכת שהחינו: הטעם שאין מברכים שהחיינו על תקיעת זו לפי שאינו 

אלא מנהג, ועוד שאין הנאת הגוף )קונטרס תשובות והנהגות עמוד מד(.
הטעם שתוקעים רק תשר"ת ולא מוסיפים תש"ת ותר"ת

הב"ח )תקצב, ג( הביא את דברי הערוך השולחן שכתב דבכל פעם שתוקעים 
צריך לתקוע תשר"ת תש"ת ותר"ת, והטעם: משום שאם יתקעו רק תשר"ת 
לבד או רק תש"ת ותר"ת לבד עלולים לטעות שזה עיקר התקיעות, וכתב 

דלפי זה גם בחודש אלול יצטרכו לתקוע כך.
והטעם שלא נהגו כן: לפי שמצד ההלכה סגי לתקוע בר"ה רק תשר"ת 
כמש"כ הרמ"א בסימן תקצב, ואע"פ שאין נוהגים כן, באלול סמכינן על 

דברי ר"ת )ב"ח שם(. 

בעניין איסור בל תוסיף בתקיעות באלול

הטעם שאין איסור לתקוע בחודש אלול מדין איסור "בל תוסיף", הלא 
מצאנו איסור לישון בשמיני עצרת בסוכה משום איסור "בל תוסיף" א"כ 

איך תקנו לתקוע בשופר כל החודש.
ויש לישב שכל איסור בל תוסיף הוא להוסיף על מצווה אחרי קיום מצווה, 
כמו בלישון בסוכה בשמיני עצרת שהיא להוסיף על חיוב של מצוות סוכה, 
אבל אם ישן באמצע השנה אין איסור כלל, ה"ה כאן האיסור להוסיף זה 
רק אחרי המצווה תקיעות בר"ה ולכן אסור לשמוע יותר ממאה קולות אבל 

לפני המצווה מותר.

לדקדק בתקיעות חודש אלול

יש אומרים שאין מדקדקים בתקיעות אלו שיהיו תקיעות כדין תקיעות 
של ר"ה )ריטב"א רה כו, ב ד"ה אמר לוי הגר"ש קמיצנקי הובא דבריו בקובץ 

הלכות פא ס' יז( 
ויש שכתבו: שלכתחילה יש להחמיר בתקיעות אלו שיהיו כדין )שו"ת שבט 

הקהתי ח"ג ס' קפג אות ד(.

קטן בתקיעות אלו 

לכתחילה יש לגדול לתקוע, והטעם: מפני כבוד הציבור )הגרח"ק הובא 
בספר האלולאים קודש לה' פרק ה' הערה 252(.

ויש אומרים שצריך שכל התקיעות צריכות להיות לכתחילה כמו בר"ה לפי 
זה יש להקפיד שקטן לא יתקע )עיין שו"ת שבט הקהתי ח"ג ס' קפג אות 

ד(.

עמידה בתקיעות

אין צריך לעמוד בתקיעות אלו, ומה שנוהגים לעמוד הוא משום שבדרך 
כלל הוא במקום דבלאו הכי עומדים, )שו"ת שבט הקהתי ח"ג קפא, קובץ 

פסקים ותשובות אלול תשרי עמוד טז(.

בעניין כשרות השופר והתקיעות בתקיעות אלו:

יש לעיין האם יש חיוב בתקיעות של חודש אלול שיהיה כהלכתו וכצורתו 
)שופר כשר ותקיעות מדויקות וכשרות כר"ה(.

ומוכיחים מתקיעות של מוצאי יו"כ שתוקעים תשר"ת וסיבת התקיעות 
אינה משום לבלבל השטן, שכידוע אין רשות לשטן ביו"כ, אלא הסיבה משום 
ספק יובל שאין אנו יודעים מתי היובל שיש ציווי לתקוע במוצאי שנת 
היובל, מספק אנו תוקעים כל שנה, ואומר הריטב"א כיון שהוי רק מנהג אין 
בתקיעות אלו לא ברכה ולא דקדוקי תקיעות ולא מדקדקים בכשרותו ולא 
בכשרות השופר, א"כ מוכיחים שגם כאן כיון שהוי רק מנהג בעלמא אין 

בזה שום פסול לא בשופר ולא בתקיעות.

הטעם שמפסיקים בערב ראש השנה

כיון שבשלושים יום כיון דדש דש דהיינו שבל' יום רצופים הדבר נעשה 
טבע אצל האדם ולא ישפיע עליו יותר ]כמו שמצאנו אצל טיטוס )גיטין נו, 
ב( שלאחר ל' יום התרגל לשמיעת הכאה[ ולכן מפסיקים בערב ראש השנה 

)הגר"א בפירוש על ספר יונה פרק ג פסוק ג(.

הטעם שאין תוקעים בעשרת ימי תשובה

לפי שטעם התקיעה הוא כדי לערבב השטן שלא ידע מתי ר"ה ועשרת ימי 
תשובה הם אחר ראש השנה ולא שייך טעם הנ"ל )פרישה תקפא, ג(.

טעם אחר: משום שנראה כמוסיף על המצוות דומיא דלישן בשמיני עצרת 
בסוכה )דברי ישראל ח"א קנט בשם לקחב"ח ח"ד גיליון תקפא ס"א(.

למה לא מברכים על תקיעת שופר בחודש אלול? והאם קטן יכול לתקוע?

הרה''ג רבי יהודה לב שליט"א
בעמח''ס ''לב המועדים'' 

לב המועדים
הלכות טעמים ומנהגים
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ותשובה ותפילה וצדקה מעבירין את רוע הגזירה

הרה"ג רבי בנימין בירנצוויג שליט"א

מתי המתענה כדי לשוב בתשובה, נקרא 'קדוש' ומתי נקרא 'חוטא'?
הרוצה לחזור בתשובה ולמרק עונותיו, כתב השו"ע )סי' תקעא סעיף א( 
שישב בתענית, וע"י כך ימרק עונותיו. אלא שסייג זאת דווקא לאחד שיכול 
גופו לסבול התענית, אז נחשב ע"י תעניתו כקדוש, אבל מי שאינו יכול 

לסבול התענית מחמת חולשתו, אם יתענה נקרא 'חוטא'.
ובטעם הדבר שנקרא 'קדוש' אם יכול גופו לסבול את התענית, כתב 
המהר"ל )נתיב התשובה פ"ז( שכיון שנבדל מאכילה ושתיה, הרי הוא כמדרגת 

מלאך, שאין לו גוף ולא שייך בו אכילה ושתיה. 
ובטעם הדבר שנקרא 'חוטא' אם גופו אינו יכול לסבול התענית, כתב 
המהר"ל )שם( שחטא בכל מקום עיניינו הוא חסרון, והיושב בתענית ואינו 

מסוגל לכך, הרי זה מחסר מנפשו, ונקרא 'חוטא'.

עסקן ציבור, לגבי מה החשיבו אותו כמלמד תינוקות?
אדם המקבל על עצמו לישב בתענית כדי להטהר מחטאיו, אם הוא אדם 
חזק בגופו, שיכול לסבול התענית, כתב השו"ע )סימן תקעא סעיף א( שהוא 
נקרא קדוש, אבל אם הוא אדם חלש בטבעו וע"י התענית יחלש גופו, נקרא 

חוטא.
ומטעם זה המשיך השו"ע )בסעיף ב( וכתב שתלמיד חכם, כיון שע"י 
התענית הוא ימעט מעצמו מלאכת שמים של עמל התורה והמצוות, לכן 
אינו רשאי לשבת בתענית ]יחיד[ מפני חטאיו ]ועל עוונות ידועים, צריך 

להתענות ראה במשנ"ב ס"ק א, ד[. 
וכן מלמדי תינוקות, כתב השו"ע שאינם רשאים לשבת בתענית ]יחיד[ 
מפני חטאיהם, ובטעם הדבר כתב המשנה ברורה )שם ס"ק ה( משום שכיון 
שעוסקים במלאכת שמים של לימוד תינוקות של בית רבן, וע"י התענית 
יחלשו ויתמעטו במלאכת שמים שלהם, דינם כתלמידי חכמים. טעם נוסף 
כתב המשנה ברורה, שכיון שייחלש גופם ולא יוכלו לעשות מלאכתם נאמנה, 
נחשב שגוזלין את הבריות ששלמו להם בעבור לימוד בניהם ]ואפילו בעוונות 

ידועים אסורים להתענות[.
ועסקן ציבור העוסק בצרכי ציבור ושתדלנות, כתב בספר חסידים )סימן 
תקכז( שדינו כמלמדי תינוקות, ואינו רשאי לסגף את עצמו, משום שאם 
לא יוכל לדבר ולעסוק בענייני הציבור עקב חולשתו מהתענית, הרי מפסיד 
בכך את הבריות ]ולכאורה זה רק בדברים שאם לא יעשם באותו יום יפסידם, 

ויפסדו הבריות[.

היכן מרומז במילה 'תענית' שעיקרה נתינת צדקה לעניים?
המקבל על עצמו להתענות לכפרת עונותיו, ומצטער מאד מהתענית, כתב 
הרמ"א )סימן תקסח סעיף ב( שיכול לפדותו בממון, וביאר המשנה ברורה 
)ס"ק כג( שתענית נחשבת לצדקה, וכיון שנותן דמי חלבו ודמו לעניים, יצא.
ולא רק תענית שקבל על עצמו היחיד נחשבת לצדקה, אלא אף תענית 
ציבור, התבאר בגמרא בברכות )ו, ב( שעיקר קבלת השכר של תענית ציבור, 
היא עבור הצדקה שנותן לעניים, שהתענו באותו היום. סימן לדבר כתב 
ב'מטה משה' )אות תשנה( שהמילה 'תענית' היא אותיות 'תת עני' והיינו 

נתינה לעניים.
עוד רמז כתבו התוס' במגילה )כא, א ד"ה הקורא( לכך, שעיקר השכר 
עבור התענית היא נתינת הצדקה לעניים, במה שמפטירים בתענית 'דרשו 
ה'', וזה כיון שנאמר בה: "שמרו משפט ועשות צדקה", והוסיף ב'אלף למטה' 
)סימן תרב ס"ק ח( שבפסוק זה מרומז המילה 'צום' בראשי תיבות למפרע.

מה הדבר המועיל יותר מכל תעניות וסיגופים, לדעת אדוננו הגר"א?
בענין תעניות וסיגופים שעושים בני אדם לשם תשובה, כתב אדונו הגר"א 
באגרתו, שראוי לאדם לייסר את עצמו על ידי שמרגיל עצמו בשתיקה, וירסן 
את תאוותיו, ומועיל בזה יותר מכל תעניות וסיגופים שבעולם. וכן הביא 
המשנה ברורה )סימן תקעא ס"ק ב( שראה כתוב בספר אחד, שכשאדם 
רוצה להתנדב בתענית, טוב יותר שיקבל על עצמו תענית מהדיבור, ממה 
שיקבל על עצמו תענית מן האכילה, כי ממנו לא יצא לו נזק לא בגופו ולא 
בנשמתו, ולא ייחלש על ידי זה בעבודת ה'. והוסיף שכעין זה כתב הגר"א 

באגרתו.
וה'קהילות יעקב' )קריינא דאגרתא ח"א עמוד קפב אות קסז( הביא שמדברי 
הגר"א רואים, שהדבר המועיל ביותר מכל עינויים וסיגופים לכפר על חטאיו, 

הוא שיעסוק בתורה ובגמילות חסדים, ובזה יכופר עוונו.
וענין זה של סיגופים ותעניות לשם תשובה וכפרת עונות, כתב הגרש"ז 
אויערבך )שולחן שלמה סימן שלד ס"ק כו( שאינם קבועים לכל אדם, וגם 
לא בכל דור ובכל הזמנים, ונראה שצריך לומר לבעל תשובה שהוא בר דעת, 
שעליו להאמין באמונה שלימה, שהקב"ה מוחל וסולח לכל השבים אליו 
באמת, ויחד עם צערו על מעשיו בעבר, צריך להודות ולהלל לה' יתברך, 

שנתן לו לב מבין לשוב אליו באמת.

כיצד יכול האדם להקריב את היצר הרע שלו על גבי המזבח?
הביא המשנה ברורה )סימן תקעא ס"ק ב( בשם ספרי המוסר, שאם אדם 
באמצע אכילתו בעוד שהוא מתאווה לאכילתו, מושך ידו מהמאכל, זה נחשב 

לסיגוף, ומתכפרים עוונותיו בזה.
והגדיל במעלת העושה כן, ה'רבינו יונה' )יסוד התשובה( שכתב שמי עושה 
כן ומושך ידו מאכילתו בעוד הוא תאב לאכול, הרי שהוא מראה שזוכר בזה 
אהבת הבורא יתברך, יותר מהיושב בתענית פעם אחת בשבוע, שהרי מניח 

מתאוותיו לכבוד הבורא יתברך בכל פעם שאוכל ושותה.
מעלה נוספת במסלק עצמו מאכילה ושתיה בעוד הוא תאב לכך ביותר, 
כתבו ה'מגיד מישרים' )אזהרות אות טז( וכן ה'פלא יועץ' ) ערך תענית ד"ה 
והיותר( שבכך הוא נחשב כאילו מקריב קרבן, ושולחנו הוא כמזבח לזבוח 

עליו את היצר הרע.

       bdirshu@neto.net.il :לשליחת תגובות לכותב הטור הרב בירנצוייג, כתבו ל

מה הדבר המועיל יותר מכל תעניות וסיגופים, לדעת אדוננו הגר"א?

 הרה"ג רבי בנימין בירנצוייג שליט"א
'נלקט ממשנ"ב מהדורת דרשו'

הלכה
השנהבמעגל

*נדונים הלכתים אלו נכתבו על מנת לעורר לב הלומדים, ולהלכה למעשה יש לעיין במקורות.
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 

האם מותר להקפיא מים בשבת? 
אילו פירות אסורים בסחיטה בשבת מדאורייתא? 

האם מותר לסחוט לימון לתוך סוכר בשבת? 
איסור סחיטת פירות בשבת

סחיטת פירות אסורה בשבת, כתולדה של מלאכת 'הדש'. פירות העומדים בעיקר לסחיטה ולעשיית משקה – 	 
סחיטתם אסורה מדאורייתא; ופירות שאינם עומדים בעיקר לשם כך, אך רגילים גם לסחטם לשתייה – סחיטתם 

אסורה מדרבנן.

ם שתייה, 	  פירות שאין רגילים כלל לסחטם – מותר לסחטם בשבת. דעת רוב הראשונים שמותר לסחטם אפילו לשֵׁ
וכן הלכה. ויש חולקים; ובמקום שהמנהג כדעה זו, אין להקל.

ראוי שלא 	   – ופרי שסחיטתו אסורה מדאורייתא  ולמוצצו,  ביד  לאחזו  מותר   – פרי שסחיטתו אסורה מדרבנן 
למוצצו באופן זה, אבל מותר להכניסו לפיו ולמוצצו.

רצוי 	   – - מותרת בכל הפירות, אולם, בפירות שאיסור סחיטתם מדאורייתא  ישירות לתוך מאכל  סחיטת פרי 
להחמיר.

פרי שהדרך לסחטו בפני עצמו ולא לשתותו בפני עצמו, אלא לערבו במשקה אחר – וכנהוג בימינו במיץ הלימון 	 
– אסור לסחטו בפני עצמו לשם שתייה, אבל מותר לכתחילה לסחטו ישירות לתוך מאכל.

סחיטת לימון לתוך סוכר – נחשבת כסחיטה לתוך מאכל; אולם, אם הסחיטה נעשית על דעת לערב לאחר מכן 	 
את הסוכר עם המיץ במשקה אחר – נחלקו הפוסקים אם נחשבת כסחיטה לתוך מאכל.

יֶרק כבוש כגון מלפפון, הספוג במֵי הכבישה – אסור לסחטו כדי להשתמש במים בפני עצמם, אך מותר לסחטו 	 
כדי לייבשו.

שתיית מיץ שיָצא מפרי בשבת
פירות שאיסור סחיטתם הוא מדאורייתא, משום איסור 'מפרק' שהוא תולדה של מלאכת 'הדש', כגון ענבים – 	 

אסרו חכמינו ז"ל לשתות בשבת מיץ שזב מהם בשבת. אולם, אם הפרי מונח בתוך משקה, כגון מים, או יין, וזב 
מתוכו מיץ בשבת והתערב במשקה – אם כמות המשקה שבו מונח הפרי היא פי שישים מכמות המיץ הזבה בבת 

טֵל' המיץ במשקה, ומותר לשתותו. אחת מהפרי, 'בָּ

סלט פירות הדר, שיצא ממנו מיץ והצטבר בתחתית הצלחת – מותר לשתות את המיץ בשעת האכילה; אך אם 	 
נותר מיץ בצלחת לאחר גמר האכילה – נחלקו הפוסקים אם מותר לשתותו.

המסת קרח והקפאת מים בשבת
חכמינו ז"ל אסרו המסת קֶרח בידיִם בשבת. ונחלקו ראשונים אם טעם האיסור הוא משום 'מוליד'; או משום 	 

שחששו שמא יבוא מתוך כך לסחוט פירות האסורים בסחיטה.

הקפאת מים – נחלקו הפוסקים אם מותרת בשבת; ויש שהורה כי אף לדעת האוסרים - מותר להכניסם למקפיא 	 
על מנת לצננם, ואין לאסור זאת מחשש שמא ישכחום שם ויקפאו.

סבון נוזלי דליל – אין בקצף הנוצר בעת השימוש בו איסור מוליד; ויש שהורה שלא להשתמש בו משום איסור 	 
'ממרֵח'.

לדעת הרמ"א, פיזור דבר מסוים בעזרת הרוח, אסור משום מלאכת הזורה, אף כשאין בכך הפרדה של פסולת. ויש 	 
מהאחרונים שהקלו בדבר; ובמשנה ברורה כתב: "ולא ראינו מי שחושש לזה".


